
цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.47889 

+0.73% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.32250 

     -0.72%
Българска народна банка

Sofix: 361.02 

    +0.25% 
Българска фондова борса

BG40: 111.93 

-0.22% 
 Българска фондова борса
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Кабинетът ще 
инвестира парите  
от здравни вноски и 
от Сребърния фонд

Абсурдна 
петролна 
история

Балонът 
се надува

Още преди окончателното приемане на бюджета за 2011 г. разходите започнаха да 
растат. Управляващите обаче не знаят откъде ще намерят допълнителните пари  ▶ 4-5

Новини  ▶ 8-9

Българо-руска  
игра на нерви  

за АЕЦ „Белене”
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Печеливш
Милена цветанска

Губещ
калина илиева
 

Милена Цветанска е новият директор на дирекция 
“Информация” на БНТ. Журналистката, която води 
следобедни и вечерни новинарски емисии, е избрана на 
поста единодушно от управителния съвет, съобщиха 
от телевизията. Досега Цветанска ръководеше направ-
ление “Новини”. Главен редактор на редакцията сега ще 
бъде Добрина Чешмеджиева.

Дипломата за висше образование на бившия изпълнителен 
директор на Държавен фонд “Земеделие” Калина Илиева е 
фалшива, обяви земеделският министър Мирослав Найденов. 
Той обясни, че министерството му се е свързало с Висшия 
институт по техника и икономика в Берлин и оттам са 
потвърдили информацията, че Илиева няма диплома от 
висшето учебно заведение.

Мнения

По темата: „Такса 
„найлонови торбички” 
от 15 ст. се въвежда от 
средата на 2011 г.”

 Правилният ход е да се 
освободи от данъци и ДДС 
вносът на машини и тех-
нологии за производство 
на бързоразлагащи се тор-
бички. Теоретично може да 
се постигне разлагане за 3 
месеца. А не да се мъчим да 
изцапаме още природата с 
неразградимите торбички 
за многократна употреба 
или да харчим дървесина 
за книжни! Ама трябва и 
акъл...

Филип Марлоу 

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Путин: Усилията на 
ЕС за либерален енер-
гиен пазар са обир. 
Не разбирам как ще 

отоплявате домовете си, 
след като дори за дърва ще 
трябва да отидете в Сибир, 
защото вие нямате, заяви 
руският премиер по време 
на посещението си в Берлин.

2 Клиентите вече се 
делят на бързи и 
бавни. Все по-голя-
мата конкуренция 

сред супермаркетите 
доведе до нови стратегии 
към различните клиен-
ти. Важно е вече дали те 
пазаруват бързо или бавно, 
през седмицата или през 
уикенда, в големия или в 
малкия град.

3 Северна Корея 
подготвя ракети-
те. Страната е 
заредила ракети 

„земя-земя” в района на 
Жълто море.

Домашен арестант № 1 Алексей 
Петров съобщи, че е пътувал 
веднъж с президента на република 
България Георги Първанов. До 
Швеция. Преди това седмици наред 
в медиите се появяваха информации 
за общи техни пътувания. Напри-
мер в Китай. Утре може и Първанов 
да се обади и да съобщи, че всъщ-
ност не са пътували, а са летували 
заедно. И не в Китай или в Швеция, 
а в Шкорпиловци. Може и да не се 
обади. А можем и да им повярваме.

Народен представител № 1 
Цецка Цачева обясни, че държа-
вата е плащала частните самолети, 
с които е летяла до Швеция, Белгия, 
Хърватия и Турция, само „когато 
се е налагало”. Дали се е налагало 
обаче, не знаем. Знаем само, че е 
платено. Около 30 хил. лева от ва-
шите и моите пари. При положение 
че правителството си има собствен 
авиоотряд. Утре може Цачева да 
обясни, че е свръхналожително 
България да бъде представена 

на откриването на фестивала по 
търкаляне по нанадолнище на пити 
от сирене в Англия. И ние отново 
можем и да повярваме.

Като стана дума за фестивали, 
далеч по-известен от онзи със 
сиренето е Венецианският филмов 
фестивал. Тази година България е 
била представена. 40 души делега-
ция начело с министъра на култура-
та Вежди Рашидов. Добрата новина 
за всички данъкоплатци е, че този 
път пари от бюджета не са харчени. 
Поне така ни казват. Разноските 
били поети от италианското минис-
терство на културата. То обаче (ита-
лианското министерство) подскочи 
- и италианските данъкоплатци не 
били платили нито едно евро. Едни 
хора са били транспортирани от 
точка А до точка Б, били настанени 
в хотел и никой не е платил за това. 
Това знаехме до онзи ден. Преди да 
започнем да съжаляваме пострада-
лите авиокомпания и хотел, дойде 
трета новина по случая - разходите 

са поети от фондацията на актриса-
та Мишел Бонев. Която пък нещо 
с Берлускони, а пък италианската 
опозиция някаква оставка поискала, 
а пък една награда била нагласе-
на, но пък актрисата и с шефа на 
телевизията...

Започна да ви става досадно, 
нали? Всички тези истории си 
приличат и на всички нас ни е 
ужасно досадно - а понякога и 
трудно - да ги следим. Въпреки това 
тези истории отнемат вниманието 
и на журналистите, и на публиката. 
Полагат се усилия, хаби се енер-
гия. И накрая разбираш, че това са 
глупости.

Изходът от тези глупости е 
много лесен - публичен регистър 
на всички пътувания, срещи и 
разходи на хората от властта. Кой с 
какво е летял, кой е платил, работни 
обеди, работни закуски... всичко! Не 
е трудно и в някои нормални страни 
отдавна е практика.  
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НЕК призна: АЕЦ 
“Белене” не е нужна 
за вътрешното 
потребление

Кредитите 
за бизнеса 
отново 
започнаха да  
поскъпват 

Компании ▶ 14Пазари ▶ 11

“Веолия вода” 
С.А. е новият 
собственик 
на “Софийска 
вода”

Компании▶ 11

Сметките на 
“Петрол холдинг” 
били блокирани 
с невалидно 
удостоверение

Дончев смята да премахне 
конкуренцията между 
общините за европроекти

Боян Терзиев▶

Клиентите вече се 
делят на бързи и бавни

Все по-голямата конкуренция сред супермаркетите доведе до нови стратегии  
към различните клиенти. Важно е вече дали те пазаруват бързо или бавно, през  
седмицата или през уикенда, в големия или в малкия град  ▶ 4-5

Изходът от 
тези глупос-
ти е много 

лесен - публичен 
регистър на всич-
ки пътувания, сре-
щи и разходи на 
хората от властта

иван бедров
ivan.bedrov@pari.bg

Весели истории за едни 
тайни пътувания
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цитат

Няма как прокуратурата да 
образува досъдебно производство 
срещу вътрешния министър 

Цветан Цветанов и началника на Агенция 
“Митници” Ваньо Танов заради набедяване 
в престъпление на Румен Петков

Число на деня

80
процента от фирмите в страната нямат интерес  да 

инвестират в наука в България, сочи проучване на „Алфа 
рисърч”

▶

 Борис Велчев, главен прокурор

Сблъсък за охраната 
на политическите 
лидери

Златни

Борисов и Костов 
спориха кой 
трябва да охранява 
Станишев, Доган и 
Румен Петков

Охраната на лидерите на 
опозицията стана тема на 
разгорещени дебати в пар-
ламента. Премиерът Бойко 
Борисов и съпреседателят 
на Синята коалиция Иван 
Костов размениха остри 
реплики от парламентарна-
та трибуна. Според Костов 
Националната служба за 
охрана (НСО) не трябва да 
пази Ахмед Доган, лидер на 
ДПС, и Сергей Станишев, 
лидер на БСП, но според 
премиера това води до по-
вече сигурност.

кой кого и защо 
Сега НСО охранява два-
мата политически лидери, 
както и бившия вътрешен 
министър Румен Петков. 
Според Борисов това е така, 
защото е имало заплахи към 
тях, които са проверени. 
Костов обаче е на мнение, 
че това струва скъпо на да-
нъкоплатците и държавата 
не трябва да се грижи за 
сигурността на тези по-
литически фигури. “Тези 
правила аз съм ги писал и 
ги знам много добре”, каза 
Костов. По думите му един 
бивш премиер се охранява 
една година след слизането 
му от власт. 

реплики
“Охраната на лидерите на 

БСП и ДПС Сергей Ста-
нишев и Ахмед Доган и 
бившия вътрешен минис-
тър Румен Петков е скъпа, 
но дори 1% да има риск, 
те трябва да бъдат охра-
нявани”, заяви премиерът. 
Борисов допълни, че поли-
тическата дестабилизация 
и икономическите загуби 
ще бъдат стотици пъти по-
големи, ако се случи нещо 
с живота им. “Скъпо е, но 
този риск като професио-
налист бих го поел”, каза 
Борисов, като допълни, че 
охраната не трябва да се 
премахва заради икономи-
чески съкращения. 

национално 
съкровище
“Излиза, че и тримата са 
някакво национално съ-
кровище”, отговори Иван 
Костов. Той призова Сер-
гей Станишев сам да свали 
охраната си. “Призовавам 
господин Станишев: Дра-
ги ми Станишев, свалете 
сам охраната си!”, каза 
лидерът на ДСБ Иван Кос-
тов.

Борисов отговори, че с 
охраната, която им осигу-
рява, защитава политиче-
ската стабилност, защото 
в противен случай отго-
ворността ще падне върху 
ГЕРБ. “Аз се надявам, че 
особено господин Доган, с 
този огромен хонорар поне 
би могъл да каже: дайте 
да си платя за охраната, 
да има морал”, каза още 
Борисов.

радослава димитрова

Новини ▶ 7
В броя четете още

Такса “найлонова 
торбичка” от 
следващата 
година

Имоти ▶ 19-22
2011 година - 
отново 
под знака на 
магистралите
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Бюджет 2011 вече е една 
крачка по-близо до окон-
чателното си приемане, 
след като мина на второ 
четене и в парламентарна-
та бюджетна комисия. Но 
не и без известни промени 
- над 64 млн. лв. допъл-
нително бяха разписани в 
разходната част. За един 
държавен бюджет това 
не е значителна сума, но 
редица икономисти и екс-
перти са единодушни, че 
тя е показателна за поли-
тиката на управляващите. 
За съжаление в негативен 
контекст - показателна е 
за продължаващата сла-
бост на правителството 
да отпуска пари на всяка 
институция, която си ги 
поиска малко по-насто-
ятелно. А депутатите от 
ГЕРБ в бюджетната коми-
сия не дадоха конкретно 
обяснение точно откъде 
ще дойдат приходите за 
тези нови разходи.

На печелившите  
честито
Няколко ведомства успяха 
да си уредят допълнителни 
средства за догодина, поне 
на второ четене в бюджет-
ната комисия. Повече пари 
ще получат министерства-
та на образованието - 40 

млн. лв., на културата - 10 
млн. лв., на правосъдието 
- 10 млн. лв. И най-голя-
мата изненада - Комисията 
за финансов надзор - 4.27 
млн. лв. Проектобюдже-
тът за 2011 принципно се 
възприема като консер-
вативен бюджет, който, 
по думите на Валентин 
Николов от ГЕРБ, следва 
политика на стабилност. 
Според Алиосман Имамов 
от ДПС дефицитът трябва 
да бъде барикадиран, така 
че да бъде гарантирано 
изпълнението му на всяка 
цена.

Увеличаването на раз-
ходната част обаче едва 
ли е добър сигнал в пол-
за на тезата за фискална 
дисциплина и финансова 
стабилност въпреки обяс-
нението на управляващи-
те, че тези допълнителни 
разходи няма да доведат 
до увеличение на заложе-
ния бюджетен дефицит. 
За догодина той е 2.7%. 
Тезата им е, че средствата 
ще бъдат осигурени от 
преразпределение на дру-
ги разходи.

откъде са парите
Кои са тези други разходи 
обаче? За КФН стана ясно, 
че по-големите разходи ще 

Проблемът 
на този 

бюджет не е 
дефицитът, 
нито прогнозите 
за БВП, 
събираемостта на 
данъците и т.н. 
Най-големият 
проблем е липсата 
на твърда позиция 
по разходите. Това 
правителство не 
може да удържи 
и месец. Още 
сме ноември и 
те вече отпускат 
и договарят 
пари за всяко 
министерство, 
което натисне  
по-силно

Лъчезар Богданов,  
“Индъстри Уоч”

Още преди окончателното приемане на 
бюджета за 2011 г. разходите започнаха 
да растат. Управляващите обаче не знаят 
откъде ще намерят допълнителните пари

Завишаването на раз-
ходната част на бюджета, 
одобрена от бюджетната 
комисия, само потвържда-
ва тезата, че това прави-
телство не може да спазва 
бюджетна дисциплина. То 
още отсега прави проме-
ни, давайки пари на всеки, 
който натисне малко пове-
че. Това го наблюдавахме 
и през цялата текуща 
година. Правителството 
не си е взело поука. То не 
може да устои на натиска 
за пари и най-вероятно и 
самият бюджет няма да 
устои, ако продължат и 
следващата година да се 
поддават на натиска на 
институциите.

Тези допълнителни сред-
ства вероятно ще бъдат 
обезпечени с очакванията 
за повече приходи заради 
завишените осигуровки, 
което не беше разписано 
в първоначалния вариант 
на бюджета. Това обаче е 
погрешна стъпка, защото 
нищо не гарантира на пра-
вителството, че вдигайки 
осигуровките, ще събере 

Правителството  
не си е взело поука

Управляващите не могат да спазват 
бюджетна дисциплина. Те още 

отсега правят промени, давайки пари на 
всеки, който натисне малко повече

Георги Ангелов,
старши икономист в “Отворено общество” 

повече пари. Напротив, 
може да се получи точно 
обратният ефект, какъвто 
вече видяхме при вдига-
нето на акциза. Това беше 
провал и може да се случи 
същото и с осигуровките. 

Що се отнася за възмож-
ността за повече прихо-
ди, те може да дойдат, от 

една страна, от реформи, 
а от друга - от ефективни 
действия на събиращите 
приходите. 

Видяхме обаче, че това 
управление няма волята 
да направи реформи, така 
че залагането на по-висо-
ки приходи в момента не е 
добра идея. 

се покрият от увеличение 
на собствените приходи 
благодарение основно на 
завишаването на таксите 
за застрахователни, пенси-
онни дружества, инвести-
ционни посредници и т.н. 
Министър Симеон Дянков 
обаче не е дал зелена свет-
лина за по-високите такси 
(повече подробности за 
таксите на КФН на стр. 
13). “Останалите сред-
ства ще бъдат основно 
за сметка на издръжката 
на централния бюджет”, 
каза зам.-председателят на 
бюджетната комисия Ди-
митър Главчев. Той обаче 
не можа да конкретизира 
точни източници. “В из-
дръжката на централния 
бюджет има много пера, 
откъде точно ще се спес-
ти, ще реши самото ми-
нистерство на финансите 
на по-късен етап”, каза 
Главчев. На въпроса на в. 
“Пари” дали източник на 
тези допълнителни сред-
ства не са и очакваните 
приходи от повишаването 
на осигурителните внос-
ки, Главчев отговори: “Да, 
и от тях също”.

Без изненади
Експертите не са изнена-
дани, че депутатите с лека 

Цитат

ръка разписват разходи, 
без да знаят точния из-
точник на разпределени-
ето. За тях обаче лошият 
сигнал идва по-скоро от 
мекушавостта, която пра-
вителството продължава 
да демонстрира. “Завиша-
ването на разходната част 
за пореден път потвържда-
ва тезата, че ГЕРБ просто 
не може да пази бюджетна 
дисциплина. Този бюджет 
няма да удържи ако про-
дължат така да раздават 
пари”, казва Георги Ан-
гелов от “Отворено об-
щество”.  

“Това правителство не 
може да удържи и месец. 
Още сме ноември и те вече 
отпускат и договарят пари 
за всяко министерство, кое-
то натисне по-силно”, казва 
и Лъчезар Богданов от “Ин-
дъстри Уоч”. На подобно 
мнение са и колегите му от 
Институт за пазарна иконо-
мика, Център за либерални 
стратегии и др. 

Пари обаче няма  
за всички
Представителите на ГЕРБ 
и “Атака” в комисията 
блокираха всички искания 
за допълнителни разходи, 
направени от опозицията 
и от вече полуподкрепя-

щата управлението Синя 
коалиция. 

И отляво, и отдясно има-
ше предложения да се раз-
пишат по-високи приходи 
в бюджета, голяма част 

от които да послужат като 
буфер за дефицита. Тези 
предложения обаче бяха 
отхвърлени на второ чете-
не в бюджетната комисия. 
Независимите икономисти 

млн. лв. получи 
министерството на 
образованието. Те ще бъдат 
поделени съответно -  
22 млн. лв. за 
университетите и 18 млн. 
лв. за средните училища

40
млн. лв. се отпускат на 
Министерството на 
културата за опазване на 
културното наследство. 
Така бюджетът на 
ведомството се вдига от 
94 млн. на 104 млн. лв. 
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▶ Заместник-финансовият министър владислав Горанов

Догодина ще бъдат 
емитирани облига-
ции за 1.4 млн. EUR

Дефицитът от началото 
на годината до края на 
септември е 1.5 млрд. лв. 
Той се дължи най-вече 
на спада на приходите - 
с 6.3%. В същото време 
обаче разходите намаляват 
с едва 1.07% на годишна 
база. Това се казва в “Ко-
нюнктурен анализ на бъл-
гарската икономика към 
ноември 2010 г.”, качен 
на сайта на финансовото 
ведомство. 

На практика намалява-
нето на разходите е твърде 

Държавният дълг расте 
и вече е 16% от БВП

ГЕРБ има 
желание да 

харчи, но не и да 
спестява

Петър Ганев, 
Институт за пазарна  
икономика 

Това нарастване на 
разходите го гледаме вече 
две години. ГЕРБ има 
желание да харчи, а не да 
спестява, а в същото вре-
ме буферът на дефицита 
е твърде малък. По всяка 
вероятност ще има про-
блем в края на следващата 
година, когато ще излязат 
непредвидените разходи, 
както често се случва. Но 
ето че сега още разходи 
започват да излизат, преди 
да е приет бюджетът за 
догодина. 

Позиция

също не подкрепят това. 
Според едни повече прихо-
ди е невъзможно да се съ-
берат, без да има реформи. 
Според други пък  разпис-
ването на повече приходи 

е без значение, защото, ако 
ги има, така или иначе ще 
им се намери приложение. 
Всички обаче са съгласни, 
че не приходите, а разходи-
те са сериозният проблем 

на този бюджет. И най-вече 
постоянно променливите 
им параметри. В повечето 
случаи са във възходяща 
посока. 

Ани Коджаиванова

малко, за да компенсира 
спада в приходната част на 
бюджета. Намаляват както 
постъпленията от косвени 
данъци, така и от преки. 

Резервът  
се топи
Спада и фискалният ре-
зерв. На годишна база той 
е намалял с 13% до 6.7 
млрд. лв. към края на сеп-
тември. В същото време 
обаче се увеличава дър-
жавният дълг. Допреди 
няколко месеца той беше 
близо 14% от БВП. В края 
на септември вече е около 
16%, като от него 10.7% е 
външният дълг, а 5.2% е 
вътрешният.

Кабинетът  
задлъжнява
Тенденцията е дългът да 
продължи да се увеличава 
и догодина. През 2011 г. 
кабинетът ще емитира 1 
млрд. EUR облигации на 
международните пазари 
и още 800 млн. лв. на въ-
трешния. 

Миналата седмица в 
интервю за Bloomberg 
финансовият министър 
Симеон Дянков каза, че 
дългът, който догодина 
правителството може да 
емитира, ще се използва 
за финансиране на инфра-
структурата и за здравео-
пазване. 

Биляна вачева

млн. лв. се отпускат 
на Министерството  
на правосъдието  
основно за охрана  
на съдебната власт
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Скандално и арогантно, на-
ционализация на здравните 
вноски на хората. Така депу-
тати от опозицията и лекари 
определиха намерението на 
финансовия министър Си-
меон Дянков да закупи ценни 
книжа с парите, натрупани 
в резерва на Националната 
здравноосигурителна каса. 
По закон тези пари са целе-
ви, предвидени за кризисни 
ситуации в здравеопазването. 
Тъй като бюджетът на НЗОК 
е отделен от републиканския, 
такива прехвърляния може 
да се окажат незаконни. 

Прехвърлянето на пари 
от безрискови депозити в 
Българската народна банка 
към по-рискови, като депо-
зити в търговски банки или 
инвестиция в ценни книжа, 
винаги е било критикувано 
от икономистите. Тезата на 
финансовия министър пък е, 
че по този начин те ще носят 
повече средства от лихви, 
отколкото в БНБ.

Законът - врата  
в полето 
„Ако това наистина е така, 

трябва да има решение на 
надзорния съвет на НЗОК, 
както е според Закона за 
здравното осигуряване. С 
него трябва да се реши в коя 
търговска банка се влага на-
трупаният резерв”, комен-
тира депутатът от ДПС д-р 
Хасан Адемов. В послед-
ното си изказване от Стара 
Загора в петък министър 
Дянков твърди, че в смет-
ката на НЗОК има около 1 
млрд. лв. През септември 
той заяви в парламента, че 
парите, събрани от вноски, 
са 1.2 млрд. лв. и до края на 
годината се очаква на нарас-
нат до 1.4 млрд. лв. Сега от 
думите на финансовия ми-
нистър личи, че средствата 
в резерва намаляват.

Здравни вноски за 
разширяване на 
пазара
Ако събраните пари от 
здравни осигуровки бъдат 
прехвърлени в републикан-
ския бюджет, те ще осигу-
рят по-голяма доходност, 
посочи Симеон Дянков. 
Според него средства може 

да се инвестират в ценни 
книжа или евроемисии, ка-
то по този начин ще се раз-
шири пазарът. Маневрата 
си струвала, защото лихвата 
върху държавните ценни 
книжа или евроемисии е 
средно около 6% в момента, 
което означавало още около 
60 млн. лв. допълнително. 
Председателят на лекарския 
съюз д-р Цветан Райчинов 
пък окачестви идеята на 
Дянков като национали-
зацията на гражданските 
вноски за здраве. „Както се 
опитаха да национализират 
пенсионните фондове, съ-
щото се опитват да направят 
и с здравния”, каза той.

Идеята за пренасочване 
на средства от фискалния 
резерв се появи още в на-
чалото на управлението на 
ГЕРБ. Тогава предложение-
то беше за прехвърляне на 2 
млрд. лв. в търговски банки, 
където те да носят по-висо-
ка доходност. Заради остра 
съпротива от политически-
те среди и от икономистите 
идеята отпадна.

Елена Петкова

Дянков иска да купува ценни 
книжа със здравни пари
Лекари и депутати са против идеята 

И средствата от Сребърния фонд ще бъдат инвестирани
Сребърният фонд  
ще нарасне в 
следващите три 
години с още  

1 млрд. лв.

В следващите 
три години па-
рите в Сребър-

ния фонд ще се 
увеличат с 1 млрд. 
лв. и ще достиг-
нат 2.767 млрд. 
лв. Приходите ще 
идват основно от 
приватизация. 
Това  съобщи 

министърът на труда Тотю 
Младенов, който е член 
на управителния съвет на 
фонда.

Разчет
На последното заседание на 
управителния съвет в петък 
е бил представен разчет от 
министъра на икономиката 
Трайчо Трайков за отчисле-
нията в Сребърния фонд 
през следващите три години. 
През 2011 г. се предвиждат 
40 млн. лв. от приватизация 
и 61 млн. лв. от концесии. 
През 2012 г. приходите от 
приватизация скачат на 450 

млн. лв., а очакваните по-
стъпления от концесии са 
за 64 млн. лв. През 2013 г. 
от раздържавяване се очаква 
да влязат 400 млн. лв., а от 
концесии - 68 млн. лв. През 
тези три години ще бъдат 
продадени „Булгартабак”, 
държавният дял в ЕРП и в 
дружествата от военнопро-
мишления комплекс, каза 
Младенов.

инвестиране 
 на средствата
Управителният съвет на 
Сребърния фонд е взел ре-
шение да прехвърли парите, 

които в момента са в сметка 
на БНБ, в срочни 6-, 3- и 
2-месечни депозити отново 
в БНБ. Това ще увеличи лих-
вите до 0.35%. В момента 
лихвите са от порядъка на 
0.1-0.15%.

В дългосрочен план се 
мисли в какви финансови 
инструменти да бъдат ин-
вестирани тези средства, 
така че да носят по-висока 
доходност, каза министър 
Младенов. До края на го-
дината ще бъдат изготвени 
необходимите предложения 
за промени в Закона за Сре-
бърния фонд. За целта е 

създадена работна група с 
експерти от Министерството 
на финансите, БНБ, работо-
дателските и синдикалните 
организации.

Визията за Сребърния фонд 
е свързана с пенсионните 
промени, която стартират 
от началото на следваща-
та година, каза Младенов. 
Средствата във фонда ще се 
трупат до 2035 г., когато се 
очаква силно влошаване на 
демографската картина. След 
2035 г. фондът ще покрива 
големите дефицити при из-
плащане на пенсиите. 

Мила Кисьова 

Симеон Дянков сметна, че инвестирането на пари от фискалния резерв в обли-
гации ще донесе десетки милиони от лихви снимка марина ангелова

▶

Образователният министър ще може да открива  
и закрива институтите към БАН
Собствеността на 
имотите няма да се 
променя на държавна, 
а решение за продаж-
ба ще се взима с ре-
шение на парламента

Разпореждането с имотите 
на БАН вече ще става не 
само с решение на общото 
събрание на академията, но 
и на Народното събрание. 
Това е записано във вече 
публично оповестения про-
ектозакон за Българската 
академия на науките. Досега 
затова беше необходимо да 
се произнесе само общото 
събрание. В предвидените 
промени по нормативния 
акт не се посочва измене-

ние на вида собственост на 
имотите на БАН. В проек-
тозакона обаче изрично се 
подчертава, че за научни 
цели БАН и нейните ин-
ститути може да използват 
безвъзмездно имоти и ве-
щи, които са държавна соб-
ственост. За стопанисването 
на тези имоти на практика 
ще отговарят институтите, 
които ги използват, затова 
капиталовите разходи по 
поддръжката им ще легнат 
върху техния бюджет.

отделяне  
на институтите
Научните институти се отде-
лят от централното управле-
ние на БАН. Затова пък стават 
подчинени на министерство-
то на образованието. Те са 

окачествени като юридиче-
ски лица, които се създават, 
преобразуват и закриват по 
предложение на просветния 
министър. Институтите ще 
бъдат второстепенни разпоре-
дители на бюджетни кредити 
към просветния министър, 
ще имат собствени общи съ-
брания. Така отговорността 
на директорите на институ-
тите става още по-голяма. В 
мотивите към проектозакона 
се посочва, че по този начин 
финансовият ресурс ще бъде 
управляван по-добре и ще 
се оптимизира дейността на 
самите институти.

Съдбата на 
Централното 
управление
Всички тези промени под-

ливат вода на Централното 
управление. То на хартия 
не се премахва и ще ръко-
води методически инсти-
тутите. Неговите правомо-
щия обаче са доста ограни-
чени и то много скоро след 
влизането на закона в сила 
ще се превърне в тежест за 
отделните институти. 

От БАН сравниха из-
мененията в закона със 
закриването на Гръцката 
академия на науките, а 
текстовете в него нареко-
ха „фрапиращи”. Учените 
от академията посочват, 
че централната сграда на 
гръцката академия се е 
превърнала в кафене. А 
идеята за преструктури-
рането й е била на Симеон 
Дянков.  

Учените от БАН протестираха срещу промените 
в закона за академията заедно с лекари и студенти
 снимка марина ангелова

▶
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Европейската комисия стартира 
поредна наказателна процедура
България може  
да бъде съдена  
заради замърсен  
въздух

Поредната наказателна про-
цедура заради проблеми в 
екологията е стартирала през 
септември Европейската ко-
мисия. Този път проблемът 
е замърсяването с фини пра-
хови частици в 30 града на 
страната. В тях има над 200 
замърсявания над нормата 
само за година. Най-тежък е 
проблемът във Видин, Пер-
ник, Пловдив, София, съ-
общи екоминистърът Нона 
Караджова.

Планове
До март следващата година 
30-те общини, в които са на-
селените места с най-голямо 
замърсяване с прах, трябва да 
представят в МОСВ актуали-

зирани програми за предо-
твратяване на замърсяването 
с прах. Готовите планове ще 
бъдат изпратени в ЕК и ще 
се чака нейната позиция. Тя 
може да удържи срока за из-
пълнение на нормите до края 
на юни 2011 г. 

въглища и строежи
Замърсяването с прах през зи-
мата е заради отоплението на 
домовете с брикети и въгли-
ща. За да се реши проблемът, 
трябва да се смени начинът 
на отопление, но за това са 
необходими много средства 
и време. През лятото причина 
за замърсяването с прах са 
строежите и засъхналата кал 
по улиците. Затова трябва да 
се мият по-често пътищата 
в градовете, а кметовете да 
санкционират строителните 
фирми, които цапат много, 
препоръча Караджова.

Красимира Янева

Ще бъде 
въведена такса 
„торбичка”  
от 15 стотинки
1.5 млрд. тънки 
полиетиленови 
торби се ползват 
от домакинствата в 
България всяка година

От средата на следващата 
година ще бъде въведена 
такса от 15 ст. за брой най-
лонова торбичка. „Парите 
трябва да се плащат за по-
лиетиленовите чанти тип 
„потник”, които са с де-
белина до 15 микрона, не-
зависимо от размера им.” 
Това съобщи министърът 
на околната среда и водите 
Нона Караджова. Таксите 
ще се дължат от произво-
дителите, вносителите и 
дистрибуторите на торбич-
ките в Предприятието за 
управление на дейностите 
по опазване на околната 
среда (ПУДООС). 

Прогресивно  
нарастване
В специална наредба за 
определяне на тази такса 
е записано, че през 2012 
г. таксата ще бъде 35 ст., 
през 2013 г. - 45 ст., а 
през 2014 г. - 55 ст. „Цел-
та ни не е да събираме 
пари, а да въведем такъв 
размер на таксата, който 
да отказва потребителите 
от използването на тън-
ките найлонови торбич-
ки”, допълни министър 
Караджова. Тя уточни, 
че пликовете, в които в 
хранителните магазини 
се слагат маслини, риба и 
т. н., няма да се облагат с 
тази такса. „По-дебелите 
найлонови торбички, кои-
то се използват по няколко 
пъти, също ще останат 

необлагаеми, защото те се 
рециклират”, обясни ми-
нистърът на екологията. 
Според Нона Караджова, 
ако някой магазин продъл-
жи да раздава безплатно 
тънки торбички на кли-
ентите си, това ще е знак, 
че за тях не са платени 
продуктови такси. „Ако 
някой се съмнява в кон-
курента си, че не плаща 
таксата, или знае, че той 
пласира торбички, без да 
си е платил, или дори знае 
за незаконен внос, може 
да сигнализира в минис-
терството”, обясни Нона 
Караджова. Според нея 
няма да струва скъпо на 
производителите на тънки 
полиетиленови торбички 
да пренастроят машините 
си и да произвеждат по-
дебели чанти, които да се 
рециклират.

Спестяване
Ако гражданите продъл-
жат да ползват тънки-
те торбички, се очаква 
в Предприятието за уп-
равление на дейностите 
по опазване на околна-
та среда да постъпят 100 
млн. лв. през 2011 г. По 
данни на екоминистер-
ството около 2.5 млн. до-
макинства у нас ползват 
около 1.5 млрд. торбички 
годишно. „Ако гражда-
ните преминат към торби 
за многократна употреба, 
през следващата година 
те ще спестяват по 55 лв., 
защото няма да купуват 
торбичките за еднократна 
употреба, към които се 
включва и продуктовата 
такса. През 2012 г. ще 
спестяват по 255 лв., през 
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До март засегнатите общини трябва да представят планове за намаляване на замърсяването▶
снимка Емилия костадинова

най-богати българи

те

2
0

1
0

очаквайте през декември
Всеки абонат на в. Пари ще получи изданието като подарък. 

Достатъчно е само да се регистрира на www.pari.bg

2013 г. - 330 лв., а през 
2014 г. - 400 лв.”, обясни 
министър Караджова. 

Проектът на наредба, с 
който се въвежда таксата 
за тънките найлонови тор-
бички, ще бъде предоставен 
тази седмица на Българска 
асоциация „Полимери”. Тя 
трябва да поддържа публи-
чен регистър на произво-
дителите и вносителите на 
полиетиленови торбички. 
От асоциацията смятат, че 
въвеждането на таксата ще 
доведе до нерегламентиран 
внос и от това ще загубят 
българските производите-
ли. 

Красимира Янева Таксата ще се увеличава постепенно през следващите четири години▶

35 
▶ ст. ще бъде таксата 
през 2012 г.

45 
▶ ст. ще стане през 2013 г.

55 
▶ ст. се предвижда да е 
окончателната такса за 
найлонови торбички 
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Цената за строителството на 
АЕЦ „Белене” и какъв дял 
от проекта може да получи 
руската държавна компания 
за ядрена енергетика „Роса-
том” ще бъдат двете основни 
теми на поредните преговори 
между българската и руската 
страна, планирани за втор-
ник. За среща с премиера 
Бойко Борисов и българския 
екип, отговарящ за „Белене”, 
в България пристига генерал-
ният директор на „Росатом” 
Сергей Кириенко. 

В края на миналата седми-
ца Кириенко сподели пред 
български журналисти в 
Москва какви ще са основ-
ните му искания - цена, не 
по-ниска от 6.4 млрд. EUR, 
минимум 25% дял от про-
екта и окончателен отговор 
до пролетта. Реакциите на 
българските политици бяха 
- не харесваме ултиматуми, 
пак ще правим изчисления, 
склонни сме да дадем ис-
кания дял на руснаците в 
проекта. И двете страни 
бяха категорични, че прего-
ворите ще са трудни. 

Два сценария
До строителство на АЕЦ 
„Белене” ще се стигне, ако 
до пролетта на 2011 г. „Ро-
сатом” има споразумение с 
България. В противен случай 
вече готовото оборудване за 
централата ще бъде насочено 
към други проекти в Индия, 
Китай или Турция, коменти-
ра Кириенко. „След това пре-
говорите може да продължат, 
но конкурентните предим-
ства на атомната централа 
ще бъдат изгубени и няма 
да искаме да бъдем акцио-
нери”, категоричен е той. По 
думите му при този сценарий 
България ще изгуби около 

От „Росатом” настояват  
за цена от 6.4 млрд. EUR, 
минимум 25% дял в проекта и 
отговор най-късно до пролетта 

Фирми са изплатили 75 млн. лв. забавени заплати
Продължават провер-
ките за наемане на 
работници без трудо-
ви договори

Ситуацията със затруднени-
ята на бизнеса да изплаща 
навреме възнагражденията 
на своите работници и слу-
жители вече е нормализи-
рана, отчете министърът на 
труда и социалната политика 
Тотю Младенов. 

Проверки
В началото на кризата то-
ва беше голям проблем, но 
анализ на Инспекцията по 
труда показва, че драстично 
намаляват случаите на за-
бавено плащане на работни 
заплати, уточни Младенов. 
По думите му в резултат 
на проверките на трудовите 
инспектори тази година са 
изплатени 75 млн. лв. заба-
вени плащания.

Продължават проверките 
по предприятия и обекти 
за работещи без трудови 
договори, каза още минис-
тър Младенов. От началото 
на лятото, когато започна 
съвместната кампания на 
ГИТ, НАП и НОИ срещу 
наемането на работна ръка 
на черно, са установени 
над 3000 души без трудо-
ви договори. Санкциите за 
работодатели, които наемат 
работна ръка на черно, е от 
1500 до 15 хил. лв. за всеки 
конкретен случай.

Пазар на труда
От началото на годината до 
края на октомври в реалния 
сектор бизнесът е заявил 
чрез бюрата по труда 110 хил. 
свободни работни места, от 
които реално са заети над 86 
хил., съобщи министърът на 
труда. Той припомни, че от 
осем месеца безработицата 
у нас пада и за октомври е 

8.92%. Очаквам за ноември 
и декември нива от 9-9.3%, 
а средно за годината 9.7%, 
заяви Тотю Младенов. За 
следващата година заложе-
ното в макрорамката на бю-
джета средногодишно ниво 
на безработицата е 9.4%.

От началото на 2011 г. 
ще заработи интегрирана 
електронна трудова борса, 
съобщи Росица Стелияно-
ва, директор на Агенцията 
по заетостта. В нея всички 
държавни и общински ве-
домства ще обявяват сво-
бодните си работни места. 
Към тях се присъединяват 
и посредническите фирми 
за намиране на работа. Те 
ще трябва да предоставят в 
интергираната електронна 
трудова борса връзка към 
своята база данни с обявени 
свободни работни места, 
без да посочват името на 
работодателя. За целта до 
края на годината трябва да 

Разминаване
Над 300 000 
българи работят 
в Гърция

над 300 хил. българи 
работят в Гърция по 
неофициални данни. В 
същото време официал-
ната статистика сочи, 
че броят на тези хора е 
40 хил. Това съобщи Кети 
Койнакова, конфедерален 
секретар на КТ „Подкрепа”.

КТ „Подкрепа” подгот-
вя наръчници за възмож-
ностите и условията за 
работа в осем европейски 
държави. 

Вече е готов наръчни-
кът за Германия, до сед-
мица той ще бъде качен 
на сайта на КТ „Подкрепа”. 
В момента се работи по 
анализите за Испания, 
Гърция, Белгия, Италия, 
Чехия, австрия и Велико-
британия.

▶

▶

▶ от началото на лятото, когато започна съвмест-
ната кампания на ГиТ, НАП и Нои срещу наемането 
на работна ръка на черно, са установени над 3000 
души без трудови договори снИмКа емИлИя КосТадИноВа

▶

Играта на нерви за АЕЦ „Белене”      продължава утре

бъдат обнародвани промени 
в правилника за прилагане 
на Закона за насърчава-
не на заетостта. Целта на 
интегрираната електронна 

трудова борса е да дава на 
едно място ясна картина за 
свободните работни места 
в страната.

Мила Кисьова

АЕЦ „Белене” ще се строи
АЕЦ „Белене” е значим 
обект и ще се строи. Преди 
началото на строителството 
всички параметри трябва да 
бъдат ясни, както и правата 
и задълженията на страни-
те. Ще бъде продължен до-
говорът - да, но не с клаузи, 
които до момента същест-
вуват. Тъй като за прави-
телството е изключително 
важно да има гаранция, 
че енергията, която тази 
централа ще произвежда, 

Ще бъде 
продължен 

договорът - да, 
но не с клаузи, 
които до момента 
съществуват

ще бъде достатъчно конку-
рентоспособна като цена и 
пазар, за да бъде реализи-
рана, а така също и редица 
условия, които са свързани 
по самото изграждане на 
централата. Това, което е 
ясно, е, че тя има опреде-
лена строително-монтажна 
стойност и естествено, 
че колкото и да настоява 
българското правителство, 
под тази себестойност на 
строителните дейности ня-

ма как да се отиде. Но във 
всички случаи желанието 
е да бъдат предварително 
записани в споразумението 
всякакви допълнителни 
разходи, които ще бъдат 
извършени, а не както 
станахме свидетели за 
големи инфраструктурни 
проекти, които започват 
на една цена, след което 
тя многократно става по-
висока, визирам „Цанков 
камък”.  

Цецка Цачева, 
председател на народното 
събрание

Парчетата  
от баницата
Освен цената правителството 
има и друг проблем - по какъв 
начин ще се изгради акционер-
ният капитал. Към момента 
България иска да запази ма-
жоритарния си дял от 51%, но 
да не осигурява финансиране. 
Сърбия прояви желание да 
участва с дял от 5%. „Има и 
няколко европейски компании 
- енергийна и финансова”, каза 
Кириенко, но не пожела да раз-
крие повече подробности. 

Май не ни трябва
Само ден по-рано НЕК пуб-
ликува доклад, според който 
България няма нужда от втора 
атомна централа за вътрешно-
то потребление, а и износът 
на ток от нея е под въпрос. 
Според изчисленията на екс-
пертите тя е необходима само 
в случай че имаме дългосроч-
ни договори за износ на елек-
тричество към съседните ни 
държави. Които обаче също 
имат проекти за увеличаване 
на енергийното си производ-
ство. 

Дарина Черкезова

 Ростовската атомна централа ще получи лиценз за втория си блок до края на                                      годината. Той е  
идентичен с блоковете на  бъдещата АЕЦ „Белене”. Средната цена за изграждане                                   на атомен блок в Русия е 
под 3 млрд. EUR снИмКа аВТоръТ

▶

Сергей Кириенко,
генерален директор на „росатом”

Не сме 
готови да 

строим на всяка 
цена

1.5 млрд. EUR, свързани с 
неустойки и вече направени 
вложения. България обаче 
също може да предяви иска-
ния към руската страна, така 
че кой какви неустойки ще 
плаща при такъв сценарий, 
не може да се предвиди. 

Ако все пак се стигне до 
споразумение, изграждане-
то на първия блок на цен-
тралата може да започне от 
септември 2011 г., така че 
той да е готов през 2016 г. 
Проектът е рентабилен и си 
заслужава, обяви Кириенко 
и изчисли, че при сегашни-
те условия той може да се 
изплати за 18.9 години, а да 
работи общо 60 години. 

Цената на раздора
„Не сме склонни на стро-
им на всяка цена”, твърди 
в същото време Кириенко. 
Той обясни, че към момента 
руската страна е приела ис-
кането на България да има 
фиксирана цена за АЕЦ „Бе-
лене”, но настояват сумата да 
е 6.4 млрд. EUR. „Не можем 
да паднем под минимално-
то ниво на рентабилност. 
Вече смятаме всяко евро, 
защото се приближаваме до 
производствените разходи”, 
казва Кириенко. По думите 
му цена от 5 млрд. EUR, за 
която настоя икономическият 
министър Трайчо Трайков, „е 
безсмислена и никой няма да 
я обсъжда”. 
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Прочутият сръбски майстор-
готвач Мики Новакович, който 
гастролира у нас по покана на 
JOYA Bar & Dinner, предста-
ви ексклузивни ястия, които 
подчертават изискания и за-
гадъчен вкус на CYCLE Syrah. 
Възпитаникът на кулинарната 
школа на Джон Пол персонал-
но е обгрижвал трапезата на 
Мадона и Новак Джокович, 
издадоха собствениците на 
култовия ресторант. Майсто-
рът на завъртяните мезета 
лично избра Сирата на изба 
„Братя Минкови“ да огла-
ви винената листа на JOYA 
Bar & Dinner. Кулинарните му 
шедьоври събраха на чаша  
CYCLE Syrah най-добрите пера 
в журналистическата гилдия и 
едни от най-красивите жени 
в България. Шеметните Петя 
Велкова и Ева Кикерезова 

Червените вина Cycle покориха 
ценителите на изтънчения вкус

Платено съобщение

Личният готвач на Мадо-
на създаде ексклузивно 
меню, посветено на  
CYCLE Syrah

останаха очаровани от наси-
тения черешов цвят на виното 
и интензивния му плодов ха-
рактер. Кикерезова издаде, че 
вината на изба „Братя Минко-
ви“ са чест гост на трапезата 
й, а Петя Велкова се зарече 
да полее предстоящото откри-
ване на бутика си със Сирата 
на CYCLE.

Двете дами искрено съжали-
ха, че са пропуснали офици-
алната премиера на  виното, 
но с удоволствие изслушаха 
разказите на свои колеги. В 
нощта, когато светът привет-
ства раждането на Божоле-
то, изтъкнати познавачи на 
виното ритуално отвориха 
първата бутилка CYCLE Syrah 
в уютната обстановка на ви-
нобар „Бонюел“. Артистичните 
акценти в интериора отлично 
отразиха духа на изтънчената 

ретро класика, станала запа-
зена марка на серията CYCLE. 
Вещи в тайните на доброто 
вино оцениха изключителния 
аромат и богат вкус на Сира-
та, отгледана в собствените 
лозя на легендарната винар-
на. Неслучайно точно с този 
най-френски сорт изба „Братя 
Минкови“ извоюва за Бълга-
рия златен медал в Меката на 
виното – Франция. 

Докато артистичният елит се 
веселеше в  JOYA Bar & Dinner, 
почитателите на балета също 
се докоснаха до магията на 
виното от най-френския сорт. 
Вълнуващият вкус на Сирата 
допълни насладата от гранди-
озния балетен спектакъл „Кра-
лете на слънцето“, поставен 
за пръв път у нас. На изискан 
коктейл в чест на постанов-
ката родният дипломатически 

и бизнес вдигна наздравици 
с най-изтънченото вино на 
родния пазар. Солистите на 
най-добрите театри от Русия, 
Холандия, Швеция, Германия 
и Испания избраха изба „Бра-
тя Минкови“ за партньор на 
постановката, която е част 
от афиша на „Болшой теа-
тър“. CYCLE Syrah намери 
горещи почитатели в лицето 
на вицепрезидента на руския 
ядрен гигант Твел Василий 
Константинос и на търговския 
представител на Руската фе-
дерация у нас Алексей Гена-
диевич. Те единодушно обя-
виха Сирата на изба „Братя 
Минкови“ за българско вино 
№ 1. А руските дипломати, 
посетили приема, ги подсети-
ха, че с вината на изба „Братя 
Минкови“ вдигат наздравици 
дори в Кремъл. 

Журналисти, винени цени-
тели, артисти, предприемачи 
и дипломати взеха участие 
във винената седмица, пос-
ветена на CYCLE Syrah от 
реколта 2009. С най-новото 
попълнение в богатата се-
лекция на изба „Братя Минко-
ви“ столичният светски елит 
официално откри сезона на 
червените вина. Балетмай-
сторите от „Болшой театър“ 
лично избраха легендарна-
та изба за свой партньор в 
България. А един от личните 
готвачи на Мадона състави 
специално меню, вдъхновено 
от екзотичния вкус на родна-
та Сира. 

Георги Гергов 
подарява близо 
2 млн. лв. на 
община Пловдив
Решението е и в  
полза на самия 
бизнесмен, за да 
не стане договорът 
между него и 
общината уязвим
Акционерно дружество 
„Пътища Пловдив” АД, 
чийто собственик е биз-
несменът Георги Гергов, 
предлага да прехвърли 
безвъзмездно на община 
Пловдив 1 886 625 броя 
акции, всяка от които на 
стойност 1 лев, съобщи 
председателят на пло-
вдивския общински съвет 
Илко Илиев. 

Какво ще се случи
С това „дарение” делът на 
община Пловдив в пуб-
лично-частното друже-
ство „Пълдинтур инвест” 
ще нарасне на 25% от 
капитала. Делът на об-
щината в смесеното дру-
жество за няколко години 
спадна от 75% през 2006 
г. до 25% заради поредица 
от апорти, които Гергов 
направи в него. След по-
следното увеличение на 
капитала на дружеството 
от страна на бизнесмена 
със 7 млн. лв. през сеп-
тември т.г.  делът на об-
щината падна до 24.98%. 

Защо ще се случи
„В договора между об-
щината и г-н Гергов е 
записано, че делът на 
общината в смесеното 
дружество „Пълдин ту-
ринвест” не може да бъ-
де под 25%, така че ние 
сме длъжни да гласуваме 
за това предложение. От 
друга страна, то е много 
далеч от дарение, защото 
Георги Гергов няма ин-
терес делът на общината 

да пада под 25%, тъй като 
така договорът става уяз-
вим”, обясни за в. „Пари”  
общинският съветник от 
ДСБ Даниела Желязкова. 

Благотворителен 
жест?
Преди два месеца на ак-
ционерно събрание на 
„Пълдин туринвест” Ге-
орги Гергов заяви, че ня-
ма да даде поисканите от 
кмета Славчо Атанасов 
като дивидент от АД 350 
хил. лв. на общината, но 
бил готов да дари тези 
пари за ремонт на детски 
градини. „Колкото и да 
опитва да представя това 
като някакъв благотвори-
телен жест, истината е, че 
Георги Гергов дължи тези 
пари по закон. Дружество-
то е печеливше, а досега 
не е заплащало никакви 
дивиденти на общината и 
това не е единственото му 
прегрешение. Полагаме 
всички усилия да атаку-
ваме неизпълнението на 
задълженията на компа-
нията и това има известен 
ефект, защото започна 
да се вижда напредък по 
поддръжката на къщите 
в Стария Пловдив, кои-
то дружеството трябва 
да стопанисва”, каза още 
Даниела Желязкова.

Ани Коджаиванова

Играта на нерви за АЕЦ „Белене”      продължава утре
Пак ще гледаме сметките
Преговаря се трудно, 
защото за разлика от 
предишните, които 
похарчиха милиарди, 
когато правим ядрена 
централа, искам тя 
да е най-сигурната и 
най-евтината. Искам да 
знам, когато ме питат 
депутатите, колко струва 
това съоръжение, за да 
започне да работи. Вие 
виждате сега Станишев 
и Димитров, които са 
едни спекуланти, казват, 
че тази централа струва 
3.970 млрд. EUR. Днес, 

Колкото 
повече 

някой ми поставя 
ултиматуми, 
толкова повече се 
втвърдявам

разходи плюс посредни-
ка от 500 млн. лв., плюс 
заема към Paribas от 250 
млн. EUR, цената отива 
към 8.5-9 млрд. EUR. 

Затова, когато дойде 
Кириенко, пак ще гле-
даме сметките. Знаете, 
че премиерът Путин 
дойде с цена близо 
милиард евро по-ниска 
от договореното от Ста-
нишев. Колкото повече 
някой ми поставя улти-
матуми, толкова повече 
се втвърдявам.  

Бойко Борисов, 
министър-председател

Ръката ни не е мека
Нашата ръка не е 
мека. Съдбата на АЕЦ 
„Белене” се решава на 
масата на преговорите, 
от българска това е НЕК, 
от руска - „Росатом”. Не 
е в ничий интерес, когато 
нещо е започнато, да бъде 
прекратено. Но е в във 
взаимен интерес да бъде 
продължено по начин, 
по който интересите ни 
се срещат, както беше с 
„Южен поток”. Винаги 
има вариант да се сбли-
жат позициите. Когато се 
реши, че няма вариант, 
разговорите спират. Ние 

Изгражда-
нето не 

може да започне, 
защото не е готов 
техническият й 
проект

си е мислил, че цената на 
централата е 4 млрд. EUR. 
Проблем е, че „Росатом” 
не е заявил при подпис-
ването на договора, че 
най-ниската цена според 
компанията е 6.4 млрд. 
EUR. Това е прекалено 
висока цена.
В момента проектът не 
е по-замразен от лято-
то на миналата година 
и оттогава е свършена 
огромна работа. Въпреки 
това изграждането на 
централата не може да 
започне, защото не е готов 
техническият й проект.  

Трайчо Трайков,  
министър на икономиката, 
енергетиката и туризма

Наблюдения
Transparency: 
„Росатом” е 
държава в 
държавата

Руската държавна ком-
пания за ядрена енергети-
ка „Росатом” не може да 
бъде контролирана и носи 
висок риск от корупция. 
това се посочва в доклад 
на неправителствената 
организация Transparency 

▶

International и на екологич-
ната асоциация Ecodefense. 
„Росатом” подобно на други 
държавни компании е дър-
жава в държавата и не 
може да бъде контроли-
рана от структурите за 
борба с монопола, нито от 
сметната палата”, комен-
тира елена Панфилова, 
директор на руския клон на 
Transparency International.

В документа са анализи-
рани 200 поръчки за стро-
ителни материали, напра-
вени от „Росатом”. Устa-

▶

новено е, че в търговете са 
допускани само определени 
компании и, че „Росатом” е 
купувала стоките на зави-
шени цени.

„Ядрената енергетика е 
свързана с високо ниво на 
корупция и това не е слу-
чайно”, коментира Влади-
мир сливяк, представител 
на Ecodefense. Като пример 
той посочва заплащането 
за складирането на дошли 
от българия ядрени отпа-
дъци по сметки на офшор-
на компания, която изчез-

▶

нала през 2001 г.
от „Росатом” отрекоха 

твърденията в доклада. 
оттам коментираха, че 
проведените поръчки са 
били в съответствие със 
стандарта на „Росатом”, 
а не в съответствие с 94-
тия федерален закон, тъй 
като са били за сметка на 
компанията, а не на дър-
жавата. Корпорацията е 
публикувала и отчет за 
дейността си в интернет, 
както и резултатите от 
извършените проверки на 

▶

25 
▶ процента ще достиг-
не делът на община 
Пловдив в смесеното 
дружество „Пълдин 
туринвест” след пода-
ръка на Гергов. През 
2006 г. този дял беше 
75%

когато се чува 6.4 млрд. 
EUR, ако се сложат и 
заемите, и похарчените 
пари, и ескалационните 

разговорите не сме ги 
спрели. Хубавото е, че 
картите за преговорите за 
АЕЦ „Белене” вече са на 
масата и сега вече стана 
ясно, че никой никога не 

 Ростовската атомна централа ще получи лиценз за втория си блок до края на                                      годината. Той е  
идентичен с блоковете на  бъдещата АЕЦ „Белене”. Средната цена за изграждане                                   на атомен блок в Русия е 
под 3 млрд. EUR снимКа аВтоРът

▶
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Страната обвини 
Южна Корея, че до-
вежда полуострова до 
ръба на война

Северна Корея е привела в 
готовност ракети „земя-зе-
мя” в района на Жълто море, 
съобщава агенция Yonhap. 
САЩ и Южна Корея започ-
наха там съвместни военни 
маневри, но бяха предупре-
дени от Северна Корея да не 
провеждат планираното во-
енноморско учение в Жълто 
море. Северът обвини Сеул, 
че довежда полуострова до 
ръба на война. Китай от своя 
страна съобщи, че ще се 
опита да гарантира мира в 
района. 

Пекин на помощ
Южнокорейският президент 
Ли Мьонг-бак каза пред ки-
тайска делегация, която е на 
посещение в страната, че 
Пекин, който е единственият 
голям съюзник на Северна 
Корея, трябва да направи 
повече за решаването на 

Северна Корея зареди ракети 
в района на Жълто море

След Гърция Ирлан-
дия е втората страна 
от еврозоната, която 
прибегна до спасите-
лен финансов пакет, 
за да се справи с 
дълговете си

Финансовите министри от 
ЕС се събраха в неделя на 
извънредна среща в Брюксел, 
за да одобрят финансовия 
пакет за потъналата в дългове 
Ирландия  на стойност 85 
млрд. EUR. Това е втората 
страна от еврозоната след 
Гърция, която прибегна до 
спасителен заем, за да се 
справи с дълговата криза. 
Надеждите на министрите 
от еврозоната са, че пакетът 
ще помогне на Дъблин да 
покрие задълженията на бан-
ките и огромния си бюдже-
тен дефицит, като в крайна 
сметка предпази Португалия 
и Испания от разпростране-
ние на заразата. 

верижна реакция
Лидерите на двете най-го-
леми икономики в ЕС - Гер-
мания и Франция, обсъдиха 
сериозността на кризата, ко-
ято застрашава еврозоната, и 
с  президентите на Европей-
ската централна банка и Ев-
ропейския съвет в телефонен 
разговор. Според еврокоми-
саря по икономическите и 
валутните въпроси Оли Рен 
трябва да се положат макси-
мални усилия, за да се запази 
икономическото възстано-
вяване на съюза. По думите 
му лидерите от ЕС имат за 
задача да обсъдят верижната 

реакция от тази криза отвъд 
конкретния спасителен пакет 
за Ирландия. 

Условия
Ирландският премиер Бра-
йън Коуен заяви, че прави-
телството му е постигнало 
споразумение за условията за 
отпускане на заема с МВФ, 
Европейската комисия и ЕЦБ 
след 10 дни преговори. Най-
вероятният срок, който ще 
има Дъблин за кредита, ще 
бъде между 3 и 6 години. 
Според източници от ЕС от 
общия пакет на стойност 85 
млрд. EUR 35 млрд. EUR 
ще бъдат отпуснати за пре-
структуриране на ирланд-
ските банки, а останалите 
50 млрд. EUR ще отидат за 
намаляване на дупката в дър-
жавния бюджет. 

Спешен финал
Извънредната среща на ми-
нистрите вчера беше свикана 
заради желанието на лидери-
те да приключат преговорите 
преди отварянето на паза-
рите в Азия в понеделник. 
Германският икономически 
министър Райнер Брюдер-
ле в интервю за в. Bild am 
Sonntag  заяви, че след като 
ЕС определи целите, които 
Ирландия трябва да постиг-
не, от самата нея зависи как 
точно ще стане това, което 
включва и специфичните да-
нъчни мерки.

Тази седмица Дъблин обя-
ви, че няма да вдига ниския си 
корпоративен данък от 12.5%. 
В същото време планът за 
съкращаване на бюджетния 
дефицит включва намаляване 
на разходите с 10 млрд. EUR и 

Дъблин се споразумя с Евросъюза 
и МВФ за 85 млрд. EUR заем

Путин разкритикува 
плановете на Европа 
да даде достъп на кон-
курентни компании 
до преносните мрежи

Установяването на по-близки 
връзки между Русия и Евро-
пейския съюз е неизбежно. 
Това заяви руският министър-
председател Владимир Путин 
по време на двудневната си 
визита в Берлин, започнала в 
петък. „Не знам каква ще бъде 
формата на сътрудничеството 
ни - дали ще е общ свободен 
пазар, или ще станем асоции-
ран член на ЕС”, каза Путин. 
По думите му обаче парт-
ньорството е неизбежно, „ако 
искаме да се запази цивилиза-
цията и ако искаме да бъдем 
успешни и конкурентни”. Той 
не отхвърли възможността 
един ден Русия и Европа да 
имат обща валута.

Свободна търговска зона
Ден преди посещението си 
в Берлин Путин предложи 
идеята за създаване на огро-
мна свободна търговска зона 
от Лисабон до Владивосток. 

Германският канцлер Ангела 
Меркел обаче попари тези 
амбиции, като коментира, че 
„стъпките, които в последно 
време предприема Русия, не 
са в тази посока”. Тя посочи 
практиката на Москва нео-
чаквано да вдига вносните 
мита, както и намеренията й 
да създаде общ митнически 
блок с Беларус и Казахстан.

Енергиен спор
Руският премиер разкрити-
кува плановете на ЕС да от-
вори енергийния и газовия 
пазар за конкуренция, като 
накара страните членки да 
подобрят достъпа до пре-
носните мрежи. През март 
2009 г. ЕС прие Третия енер-
гиен пакет, съдържащ т.нар. 
клауза Газпром, според коя-
то трябва да се попречи на 
компании извън съюза да 
купуват стратегически мре-
жи за дистрибуция без одо-
брението на правителствата. 
В тази връзка Путин беше 
доста саркастичен в Берлин, 
като каза, че ако ЕС не иска 
газ или ядрена енергия, ще 
опрат до Москва за дърва 
за огрев.

Русия предлага общ 
свободен пазар с ЕС

5 млрд. EUR повече приходи 
от вдигане на други данъци. 
Ирландското правителство 
планира също намаляване на 
заплатите в държавния сектор 
и социалните помощи като 
част от мерките за спестяване 
на 15 млрд. EUR разходи до 
2014 г. 

Трябва да обсъдим и верижната реакция от тази криза отвъд конкретния спаси-
телен пакет за ирландия, каза еврокомисарят по икономическите и валутните 
въпроси оли Рен снимка reuters 

▶

Протест
Десетки хиляди ирлан-

дци излязоха на протест в 
Дъблин срещу суровия план 
на правителството за 
съкращаване на разходи-
те, целящ намаляване на 
бюджетния дефицит.

Организираният от син-
дикатите митинг е резул-
тат от обявения тази 
седмица от премиера Бра-
йън коуен четиригодишен 
план, предвиждащ увелича-
ване на данъците и съкра-
щаване на хиляди работни 
места в публичния сектор. 
страната трябва да овла-
дее дефицита, който през 
тази година се очаква да 
достигне 32% от БвП.

Пакетът от мерки на 
правителството включ-
ва намаляване разходите 
през следващата година 
с 4.5 млрд. eur и допълни-
телни 1.5 млрд. eur прихо-
ди от данъци. 

Очаква се кабинетът 
да представи извънре-
ден годишен бюджет на 7 
декември.

Премиерът даде обеща-
ние да свика национални 
избори веднага след при-
емането на бюджета за 
2011 г.  

▶

▶

▶

▶

▶

 

проблема. Китай също като 
Южна Корея смята, че ситу-
ацията е притеснителна, и 
затова ще се опита да спре 
влошаването й. Пекин обаче 
не е взимал страна в конфли-
кта и за разлика от САЩ не 

хвърли вината върху Север-
на Корея за потъналия през 
март южнокорейски военен 
кораб. Според Ли сериозна 
негативна промяна в ситуа-
цията е настъпила след ата-
ката срещу цивилни граж-

дани след откриването на 
севернокорейската програма 
за обогатяване на уран.

Според агенция Yonhap 
Северна Корея е разположи-
ла и ракети „земя-въздух” 
близо до демаркационната 
линия - няколко дни след 
като във вторник бомбар-
дира малкия южнокорейски 
остров Йонпьон и причини 
смъртта на четирима души. 
Тогава севернокорейското 
правителство заяви, че е 
действало при самоотбра-
на.

ответна реакция
Официалната информаци-
онна агенция на Северна 
Корея KCNA предупреди за 
възможна ответна реакция 
при евентуално нарушаване 
на териториалните й води. 
Министърът на отбраната 
пък прикани журналистите 
да напуснат острова, тъй ка-
то ситуацията е „не е добра”. 
Много от жителите, които 
по-рано бяха евакуирани, 
не желаят да се връщат об-
ратно.

Северна Корея предупреди Сеул и вашингтон да не 
провеждат планираното военноморско учение  
в Жълто море снимка bloomberg

▶
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Пореден епизод от скандала между Митко Събев и Денис Ершов: на общото 
събрание на “Петрол” АД  някои акционери са присъствали... два пъти
Продължаващите спорове 
между Митко Събев и Де-
нис Ершов за контрола в 
“Петрол холдинг” се прене-
соха и на общото събрание 
на “Петрол” АД. Поредната 
абсурдна ситуация е, че на 
общото събрание на “Пе-
трол” присъстваха 146% 
от акциите на компанията. 
До комичната ситуация се 
стига, след като от име-
то на “Петрол холдинг” 
паралелно са гласували и 
изпълнителният директор 
Орлин Тодоров, и изпълни-
телният директор Иван Ку-
тевски - поне според едни 
документи. Това доведе до 
невиждан досега парадокс в 
световната история - капи-
талът на дадена компания 
да е повече от 100%.

мултиплициране
Орлин Тодоров е действа-
щият и вписан в Търговския 
регистър изпълнителен ди-
ректор. Иван Кутевски обаче 
участваше в събранието с 
издадено от Агенцията по 
вписванията (АВ) удосто-
верение, че всъщност той е 
изпълнителен директор. От 
Министерството на правосъ-
дието замазаха гафа на АВ, 

Приетите с 
уникално голямо 
мнозинство 
решения  

Миноритарните акци-
онери в публичното 
“Петрол” АД, които са 
извън групата на “Петрол 
холдинг”, подкрепиха уве-
личението на капита-
ла на “Нафтекс Петрол” 
ЕООД, което е 100% соб-
ственост на “Петрол” АД. 
Това показва протоколът 
от общото събрание на 
акционерите на дистри-
бутора на горива.

Малките инвеститори 
в публичната компания 
се съгласиха “Петрол” АД 
да увеличи капитала на 
дъщерното си дружество 
“Нафтекс Петрол” ЕООД 
чрез непарична вноска на 
част от вземане на ком-
панията майка. Апортът 
ще е за 200 млн. лв. глав-

▶

▶

ница и лихви по предоста-
вени заеми от “Петрол” 
АД на “Нафтекс Петрол” 
ЕООД. 

Въпросните 200 млн. лв. 
номинал са част от взе-
мане за общо 307.5 млн. 
лв. на “Нафтекс Петрол” 
ЕООД.

Според изискванията на 
Закона за публично пред-
лагане на ценни книжа 
(ЗППЦК) в одобряването 
на подобни сделки не може 
да участват свързаните 
лица, а само акционерите 
извън тях. “Петрол” АД се 
контролира от “Нафтекс 
Петрол” ЕООД и “Петрол 
холдинг”, които са заин-
тересовани лица. Акци-
онерите, извън заинте-
ресованите лица, които 
подкрепиха увеличението 
на капитала, са “Арвен” 
АД, Николай Петров и 
Банк ъф Ню Йорк. УПФ 
“Съгласие” гласува “въз-
държал се”.  

▶

▶

Опитите за продажба 
на имота започнаха 
още през 2008 г.

За пореден път нито един 
купувач не се яви на тър-
га за вилата на сръбския 
бизнесмен Миролюб Гаич 
край Каварна, съобщи БТА, 
цитирайки частния съде-
бен изпълнител, натоварен 
с продажбата. Според раз-
лични информации търгът 
се провежда за шести път. 
Средствата от него трябваше 
да бъдат използвани за удов-
летворяване на вземанията 
на фирмите на Гаич “Юго-
агент”-Добрич и “Югоагент 

импорт-експорт”, както и на 
физически лица. Този път це-
ната на имота беше свалена 
на 149.7 хил. лв. 

предисторията
За продан се предлага по-
ловината от имота, тъй като 
другата половина се води 
на жената на Гаич - Живка. 
Имотът включва масивна 
двуетажна къща с площ от 
272 кв. м, дворно място край 
морето от 4400 кв. м, тенис 
корт, портиерна, гараж, спо-
магателни сгради. Наддава-
нето трябваше да се състои 
в Районния съд в Каварна. 
Опитите за продажба на ви-
лата и парцела датират от 

2008 г. Тогава цената беше 
определена на 1.9 млн. лв., 
но при поредицата от търгове 
многократно падна.

През юли същата година на 
втори търг се явиха четирима 
купувачи, като най-високата 
оферта достигна 1.1 млн. лв. 
Очакванията бяха за сделка, 
но комисията “Кушлев” об-
жалва търга, тъй като настоя-
ваше имотът да бъде конфис-
куван. Тя предяви претенции 
за над 2.1 млн. лв., в който 
включи и съпругата на Га-
ич - Живка, като управител 
на част от фирмите му. На 
тази стойност беше оцене-
но придобитото от тях иму-
щество, за което липсваха 

данни за законни източници. 
Освен към вилата в Каварна 
претенции имаше към още 
три имота, лек автомобил и 
парични средства. Впослед-
ствие търгът беше отменен, 
а през октомври миналата 
година окръжният съд в До-
брич се произнесе в полза на 
комисията “Кушлев”. 

Кой е Гаич
Името на Миролюб Гаич 
нашумя покрай фирмата му 
“Югоагент”, в която много 
хора вложиха парите си за-
ради предлаганите високи 
лихви. Дружеството е реги-
стрирано през 1991 г. в До-
брич и първоначално развива 

бизнес с бяла техника. Две 
години по-късно то започва 
инвестиционна дейност, обе-
щавайки годишни лихви от 
по 150-180% на вложителите 
си. Самият Гаич нарича тези 
печалби “дивидент” и първи-
те вложители действително 
получават солидни  суми. 
Около 1994 г. обаче първите 
информации за бизнеса на 
пирамидите предизвикват 
паника сред клиентите на 
“Югоагент” и много от тях 
решават да изтеглят пари-
те си. От компанията обаче 
нямат ресурси, за да платят, 
и това в крайна сметка води 
до нейния фалит. По раз-
лични оценки ужилените от  

“Югоагент” са над 80 хил. 
души. През 2008 г. Миро-
люб Гаич беше признат за 
виновен от Добричкия ок-
ръжен съд по обвинение за 
измама на вложители в не-
говия инвестиционен фонд 
“Югоагент - вложение” с 
нереални лихвени условия. 
Бизнесменът трябваше да 
излежи 4-годишна присъда, 
но по различни информа-
ции той е лежал ефективно 
само 6 месеца. Преди това 
е прекарал около 3 години 
в ареста. Самият Гаич не се 
призна за виновен и обвини 
държавата, че е ограбила 
него и клиентите му. 

радостина маркова

Търгът за вилата на фараона Гаич се провали за пореден път

като на 25 ноември обявиха, 
че в удостоверението има 
грешка и Иван Кутевски 
все пак не е изпълнителен 
директор.

От името на “Петрол 
холдинг” по всички точки 
е гласувано и от Орлин 
Тодоров, и от Иван Кутев-
ски. Борбата за надмощие 
между двата лагера по вре-
ме на общото събрание на 
“Петрол” АД е довела и 
до други интересни сцени 
- Кутевски е предложил за 
изборна длъжност уволнен 

бивш мениджър, който до-
ри не е присъствал в залата 
по това време.

Дотук в спора между два-
мата основни собственици 
на “Петрол холдинг” бяха 
намесени съдът, Агенцията 
по вписванията, подчине-
ният й Търговски регистър. 
Министерството на право-
съдието не остана по-назад, 
като в сагата беше замесено 
дори името на правосъд-
ния министър Маргарита 
Попова.

атанас Христов

146% 
▶ от акциите на "Петрол" 
АД са присъствали 
на общо събрание на 
23 ноември, което е 
невиждано в историята митко Събев обвини Денис Ершов, че използва министерството на  

правосъдието
▶

СНиМКА ЕМилия КОСТАДиНОВА
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Високите цени на зърне-
ните култури и най-вече 
на пшеницата са с основна 
заслуга за ръста на прихо-
дите на компаниите, които 
търгуват с такава продук-
ция. Това показват пуб-
ликуваните на фондовата 
борса отчети на четирите 
дружества от сектора. 

резултати
Изпълнителният директор 
на „Агрия Груп холдинг” АД 
Емил Райков каза, че обе-
мите продадена продукция 

са съпоставими с тези през 
миналата година и повише-
ните обороти не се дължат 
на повече реализирана про-
дукция. „Повишението на 
приходите на компаниите 
от сектора в 99% се дължи 
на ръста в цените на зърне-
ните култури през третото 
тримесечие”, добави Емил 
Райков. В консолидирания 
отчет на компанията за де-
ветмесечието на тази година 
се вижда, че оборотът на 
„Агрия” е 59.9 млн. лв., като 
се повишава с 14% спрямо 

края на септември миналата 
година.

Най-голямото публично 
агродружество по приходи 
е „Зърнени храни Бълга-
рия” АД. Постъпленията му 
според неконсолидирания 
отчет в края на септември 
тази година са 175 млн. лв. 
Повишението на годишна 
база е 6.1%. „Зърнени хра-
ни България - Фарин” АД 
отчита 21.2 млн. лв. приходи 
за деветмесечието на 2010 
г., което е с 13.35% повече 
спрямо съпоставимия пе-

риод на миналата година.
Сигналът за подобряване 

на резултатите даде „БГ Аг-
ро” АД, което първо пред-
стави консолидирания си 
отчет за януари - септем-
ври. Дружеството повишава 
оборота си с 62.8% до 79.9 
млн. лв. При излизането на 
отчета председателят на съ-
вета на директорите на „БГ 
Агро” Ненко Ненков заяви, 
че значително по-високите 
цени на зърното са причина 
за повечето приходи на ком-
панията. 

оправдани очаквания
Силното повишение на 
цените направи щастливи 
акционери и мениджъри 
в компаниите, които тър-
гуват със зърнени култу-
ри. Още преди да излязат 
официалните резултати 
на дружествата, всички 
прогнозираха, че в отче-
тите ще се видят сериозни 
ръстове. Пикът в цената 
на пшеницата беше на 5 
август, когато на между-
народните борси цената 
достигна 300 USD за тон. 

В същия ден Русия обя-
ви, че ще наложи забрана 
за износ на пшеница и 
пазарите полудяха. Това 
се оказа с положителен 
ефект за компаниите, ко-
ито търгуват със зърнени 
култури.

Очакванията на мениджъ-
рите са и през четвъртото 
тримесечие на тази годи-
на тенденцията на ръст в 
приходите заради високите 
цени на продукцията да 
продължи.

атанас Христов

По-скъпото зърно повиши 
приходите на агрокомпаниите

Продадените количества 
не се промениха
Повишението на при-
ходите на компаниите в 
сектора на 99% се дължи на 
ръста в цените на зърнените 
култури през третото три-
месечие. Макар и все още 
да не се е утвърдило като 
тенденция, през последното 
тримесечие на 2010 г. очак-
ванията са високите цени 
да продължат да помагат за 
ръста на приходите. Въз-
можно е да има изместване 
на търговията дори и през 
първото тримесечие на 2011 
г., което е нормално с оглед 
високите цени. Като цяло 
потреблението се запазва и 
обемите, които сме прода-

Емил райков, 
 изпълнителен директор на 
„Агрия Груп холдинг” АД

Възможно е 
да има из-

местване на търго-
вията дори и през 
първото тримесечие 
на 2011 г.

59.9 
▶ млн. лв. е оборотът на 
„Агрия Груп холдинг” за 
деветмесечието на 2010 
г., което е 14% ръст на 
годишна база

ли, са равни на тези през 
миналата година. Реколтата 
е добра и това също оказва 
положително влияние върху 
резултатите ни. Добивите, 
особено при царевицата 
и слънчогледа, са по-до-
бри спрямо страните от 
Черноморския басейн, като 
Украйна и Русия.

Очакванията са и през 
четвъртото тримесечие 
да отчетем ръстове, но все 
още не е ясно какви ще 
са те заради възможното 
изместване на търговията 
през първото тримесечие на 
следващата година.  

Мениджърите обясняват ръста единствено с поскъпването,  
а не с повече продадени количества

повишените цени на зърното и високите добиви за миналата година у нас донесоха очакван ръст в резултатите на компанииите  
от агросектора
▶

Пазарът продължава  
да върви много добре
Резултатите в отчета 
не са неочаквани, като 
основната причина 
за повишението 
на приходите е 
значителното 
увеличение на цените 
на зърното и по-добрата 
реколта. 

Пазарът, на който 
оперира дружеството, 
върви много добре и 
резултатите в края на 
септември надминаха с 
малко предварителните 
очаквания.
Подобрението на 
финансовите резултати 

ненко ненков, 
председател на съвета  
на директорите на „БГ Агро”  

Подобрението 
на финан-

совите резултати 
основно се дължи на 
износа

основно се дължи на 
износа. 

Очаквам четвъртото 
тримесечие също да 
донесе добри резултати, 
тъй като има сключени 
договори, които ще 
доведат до повече 
продажби. Очакваме 
значително по-добри 
резултати в края на 
годината спрямо 2009 г.  

175 
▶ млн. лв.  са приходите на  
„Зърнени храни България”  
за същия период, което е 
6% ръст

63 
▶ процента се повишиха 
приходите на „БГ Агро” до 
близо 80 млн. лв.

Мнението беше дадено за 
в. "Пари" след излизане на  

консолидирания отчет на 
компанията  
на 8 ноември.



компании и пазари     13    
Понеделник 29 ноември  2010  pari.bg

Дянков нарече странни идеите за 
увеличаване на таксите на КФН 
Парламентът гласува 
допълнителна 
субсидия за 
Комисията за 
финансов надзор  
от 4.2 млн. лв. 
Министърът на финанси-
те Симеон Дянков ще спре 
поисканото увеличаване на 
такси от Комисията за фи-
нансов надзор. Това стана 
ясно от изявленията на ми-
нистъра по време на работ-
ното му посещение в клона 
на Националната агенция за 
приходите в Стара Загора. 

 „Идеята на КФН да се 
увеличат 3-4 пъти таксите 
на участниците в капита-
ловия пазар е под рубриката 
„Странни идеи по наше 
време” и аз ви гаранти-
рам, че тя няма да види бял 
свят”, каза Дянков. 

По думите на Дянков той 
вече е изпратил официално 
писмо до председателя на 
КФН Стоян Мавродиев в 
институцията „да си напи-
шат вярно домашното”.

история с такси
За предложението за вдигане 
на таксите се разбра, когато 
КФН представи в Министер-
ството на финансите проект 
за нова тарифа за събираните 
от нея такси. Основната по-
сочена причина за исканото 
поскъпване беше недости-
гът на държавната субсидия 
за комисията. Предложеното 
увеличение обаче срещна 
бурната съпротива на учас-
тниците на капиталовия и 
осигурителния пазар, които 
изразиха и недоволство, че 
промяната не е обсъдена с 
тях. Това се оказа и повод 
финансовото министерство 
да върне проекта в КФН за 
обсъждане с поднадзорните 
лица.

Финансовият надзор се нуждае от повече средства за догодина заради откриването на три нови отдела, 
обясни Стоян мавродиев, председател на кФн снимка марина ангелова

▶

Продават самолети на 
компания, свързана с Божков
„Чесна браво” е 
оценена на 3.6 млн. 
лв., а  „Лиърджет” се 
продава за 5.8 млн. лв.

Нови имоти на компании, 
свързани с Васил Божков, са 
обявени за продан от частен 
съдия-изпълнител. След по-
редицата от сгради, парцели 
и други недвижими имоти 
вече и два самолета са обяве-
ни за публична продан. При-
чината отново са непогасени 
задължения по кредити към 
ОББ, този път за общо 10 
млн. EUR. 

Самолет „Чесна браво” 
е оценен на 3.6 млн. лв., а 
„Лиърджет” се продава за 
5.8 млн. лв. Обявените це-
ни са 75% от пазарната им 
стойност. Двете машини са 
собственост на дружество-
то „АВБ-2004”. Самолетите 
са запорирани в полза на 
ОББ срещу вземания за 

общо 17 млн. лв. Крайният 
срок за подаване на доку-
менти е 12 декември. 

До 2008 г. едноличен 
собственик на „АВБ-2004” 
беше контролираната от 
Васил Божков компания 
„Нове АД холдинг”. В края 
на годината обаче капита-
лът на дружеството е уве-
личен на 13 млн. лв. чрез 
апорт именно на въпросния 
„Лиърджет” от „Лиър към-
пани”.

В края на 2009 г. капита-
лът отново е увеличен с 22 
млн. лв. чрез апорт на взе-
мания от групата „Сигнус” 
. Дружествата са с едно и 
също име и номерация 1, 2, 
3, 4, 5 и 6. Всички те имат 
кредити от ОББ. По този 
начин делът на „Нове АД 
холдинг” пада под 1%. 

Справка в Търговския ре-
гистър показва, че за 2009 г. 
„АВБ 2004” има близо 29 
млн. лв. загуба.

Вестник “Пари” търси :

Икономически редактор
Икономически репортер

Ако проявявате интерес, моля, изпратете автобиография и кратко 
мотивационно писмо �не по�дълго от �/� страница�.

За контакти job@pari.bg

План
Борсата все 
по-близо до 
борсата

„Българска фондова 
борса” аД може до 2 
седмици да се листва 
на БФБ. Дружеството 
е внесло в средата на 
месеца проспекта си за 
придобиване на публичен 
статут и вторично 
листване на акции в 
комисията за финансов 
надзор. срокът, в 
който кФн трябва да се 
произнесе по проспекта, 
е до 1 месец, а това 
означава, че в средата на 
декември, ако кФн издаде 
одобрение на проспекта, 
акциите на БФБ ще 
може да бъдат качени за 
търговия.

след евентуалното 
одобрение от надзора  
последната стъпка за 
листването ще бъде 
решение на съвета на 
директорите на БФБ. 
обичайният път на една 
компания е да подаде 
заявление пред „Българска 
фондова борса” аД за 
качване на акциите й 
за търговия. Тъй като 
в случая БФБ трябва да 
подаде заявление пред 
себе си, това изискване 
ще отпадне. съветът 
на директорите на 
БФБ ще определи и 
индикативната цена, 
на която да се качат 
акциите. инициатор за 
качването на акциите на 
БФБ е министерството 
на финансите като 
част от стратегията 
за развитие на 
капиталовия пазар у нас. 

▶

▶

Проблемът с финансира-
нето на КФН до известна 
степен беше разрешен в 
четвъртък, когато на бю-
джетна комисия депутатите 
одобриха на второ четене 
допълнително финансира-
не за КФН през 2011 г. в 
размер на 4.277 млн. лв. 
Това е с малко повече, от-
колкото КФН планираше 

да събере от увеличение в 
таксите си.

заплатите са малки
Предложението за допъл-
нително финансиране на 
депутата от ГЕРБ Делян 
Добрев беше защитено с 
мотивите, че финансовият 
надзор ще има завишени 
разходи догодина заради 

вноски в европейските над-
зорни институции. Сред мо-
тивите на депутатите бяха и 
ниските заплати в комисията 
в сравнение с други надзор-
ни органи като Комисията 
за защита на конкуренцията 
например. Председателят 
на КФН Стоян Мавродиев 
защити исканата допълни-
телна субсидия с обяснени-

ето, че догодина в комисията 
трябва да бъдат създадени 
три нови структурни звена 
- за оценка на системния 
риск, за защита на потре-
бителите и за юристи по 
международно право. Про-
мените били наложителни, 
за да може КФН да подобри 
ефективността си.

мирослав иванов

75
▶  nроцента от 
пазарната оценка е 
цената, на която са 
обявени машините

12
▶ декември е крайния 
срок за подаване на 
документите за 
кандидатстване в търга 
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Съкращенията не персонал 
във всички сектори на ико-
номиката ще продължат и 
през следващите 3 месеца. 
Такива са нагласите на мени-
джърите в промишленост- 
та, строителството, търго-
вията на дребно и услугите, 
показват анкетите за бизнес 
климата през ноември на 
Националния статистиче-
ски институт (НСИ). Освен 
това представителите на 
четирите бранша остават 
песимистично настроени за 
бъдещето.

Негативните очаквания 
на мениджърите се появя-
ват на фона на символич-
но подобрение на бизнес 
климата с 0.3 пункта спря-
мо октомври. Данните на 
статистиката показват още, 
че стопанската конюнктура 
се влошава единствено в 
сектора на услугите, докато 
в промишлеността, строи-
телството и търговията на 
дребно се повишава.

Спад при услугите
Най-тежка е ситуацията при 
услугите. През ноември биз-
нес климатът се понижава с 
4.2 пункта спрямо предход-
ния месец. Търсенето на 
услуги през тримесечието 
сериозно е намаляло и това 
е накарало мениджърите да 
освободят много от служи-
телите си. Представителите 
на бранша се оплакват още 
от нестабилната икономи-
ческа среда и засилената 
конкуренция помежду си. 
Заради трудностите обаче са 
склонни да намалят цените 
през следващите 3 месеца.

Търговията на дребно
При търговията на дребно 
бизнес климатът се подо-
брява едва с 0.5 пункта. 

Очакванията на представи-
телите на бранша за след-
ващите 6 месеца също не 
са особено оптимистични. 
Мениджърите се оплакват 
от слабо търсене и значи-
телни финансови пробле-
ми. Затова според тях е 
най-добре да не променят 
цените през следващото 
тримесечие.

В промишлеността 
са песимисти
Заетите в сектора на про-
мишлеността отчитат, че 
производствената активност 
на предприятията в момен-
та е намалена и не очак- 
ват сериозно раздвижване 
през следващите 3 месеца. 
Причините за песимизма 
са несигурната икономиче-

ска среда и намаляващото 
търсене. Въпреки това в 
по- дългосрочен план от 
6 месеца мениджърите се 
надяват бизнес състояние-
то на предприятията да се 
подобри. Освен това този 
месец общото състояние 
на бизнес климата в про-
мишлеността се покачва с 
1.1 пункта. 

Леко раздвижване в 
строителството
По този показател в строи-
телството, което най- сери-
озно пострада от кризата, 
се отчита ръст от 3.1 пунк-
та. Според мениджърите в 
момента има повишение 
на строителната активност 
и повече поръчки за бизне-
са. Очакванията за следва-

щите 6 месеца обаче също 
са негативни. Причините 
отново са нестабилната 
икономическа среда, не-
достатъчните финансови 
средства и слабото тър-
сене. Заетите в строител-
ството прогнозират и леко 
понижение на продажните 
цени.

Дарина Кахраманова

„М-Тел” пуска програма за безопасен интернет
Новата услуга ще 
предпазва клиентите  
на компанията от 
вируси, спам и кражба 
на лични данни

Телекомуникационният 
оператор „М-Тел” започва 
да предоставя нова услуга, 
предлагаща комплексна за-
щита по време на сърфиране 
в интернет. Приложението 
се нарича M-Tel Safe Surf и 
включва антивирусен и ан-
тиспам софтуер, защита при 
онлайн банкови операции, 
система за родителски кон-
трол, криптиране на данни 
в случай на кражба, както 
и възможности за възстано-
вяване на загубена инфор-
мация. 

Характеристики
Услугата ще се предлага как-

то за РС, така и за мобилни 
телефони. Покрива всички 
съвременни операционни 
системи за смартфони, ка-
то единствено при iPhone 
(който операторът ще пусне 
в продажба от 29 ноември) 
функционалността ще бъде 
намалена поради наложени 
ограничения от страна на 
производителя Apple. Защи-
тата ще струва 3.60 лв. на 
месец, след първоначален 
30-дневен безплатен изпи-
тателен период. Офертата е 
валидна единствено за кли-
енти на компанията, но няма 
да изисква подписването на 
договор, заяви Евгени Кара-
кановски, директор на „Теле-
комуникационни решения и 
продукти” в „М-Тел”. 

новата валута
Защитата в Safe Surf се 
осигурява от програма-

та Titanium Max Security 
2011, произведена от ба-
зираната в Япония компа-
ния Trend Micro. „Личните 
данни са новата валута на 
съвременния свят”, каза 
по време на представянето 
Удо Шнайдер, предста-
вител на компанията. Той 
поясни, че програмата е 
специално оптимизирана, 
за да не бави работата на 
компютъра и предоста-
вя актуализации в реално 
време. „Услугата е част от 
корпоративната социална 
политика на компанията”, 
каза директорът на „Кор-
поративни комуникации” 
в „М-Тел” Нина Мирчева. 
Тя съобщи, че през след-
ващата година „М-Тел” 
ще фокусира публичното 
внимание към интернет 
грамотността.

пламен Димитров

Евгени Каракановски, директор на „Телекомуникационни решения и продукти” 
в „м-Тел” (вляво) и Удо Шнайдер, представител на Trend Micro, представиха нова-
та услуга

▶
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Вероятността облига-
ционерите да поемат 
част от тежестта на 
спасяването понижи 
оценката на книжата

Международната агенция 
Standard&Poor’s понижи 
рейтингите на ирландските 
банки заради очакванията, 
че споразумението за спа-

сително финансиране от 
Европейския съюз и Меж-
дународния валутен фонд 
може да задължи облигаци-
онерите да поемат част от 
загубите на трезорите. 

ревизия
S&P свали оценката си за 
Anglo Irish Bank с цели шест 
степени, с което дългосроч-
ните дългови книжа на трезо-

S&P свали рейтингите 
на ирландските банки

Fiat и Chrysler ще инвестират  
над 1 млрд. EUR в завода в Торино
Годишно ще се 
произвеждат 
повече от 250 
хил. автомобила с 
марките Alfa Romeo 
и Jeep

Италианската компания 
Fiat ще създаде смесено 
предприятие с американ-
ския си партньор Chrysler 
Group за производството 
на коли и автомобили с 
висока проходимост с мар-
ките Alfa Romeo и Jeep. За 
целта ще бъдат инвести-
рани над 1 млрд. EUR в 
завода на Fiat Mirafiori в 
Торино, съобщиха от ита-
лианската компания.

за износ
Целта е производството 
в най-голямата производ-
ствена база на Fiat, където 
работят повече от 12 хил. 
души, да нарасне до око-
ло 1000 броя на ден, като 
плановете са годишно да 

се правят между 250 и 280 
хил. автомобила. Повече 
от половината от продук-
цията ще бъде за износ. 
Първите коли ще излязат 
на пазара през втората 
половина на 2012 г.

Култура  
на действието
„Това е важен ден”, ка-
за главният изпълните-
лен директор на Fiat и 
Chrysler Серджо Марки-
оне. По думите му общото 
между Италия и САЩ е 
способността им да по-
стигат невероятни цели, 
когато за това има обща 
воля. „Смятам, че Торино 
и Mirafiori са идеалното 
място, откъдето да запо-
чне това пътешествие, 
тъй като там има здрава 
култура на действието”, 
добави той.

разпределение
Планът предвижда в за-
вода в Торино да бъде 
внедрена нова платформа 

от САЩ. Разпределението 
на инвестицията между 
Fiat и Chrysler ще зависи 
от броя автомобили, които 
ще се правят от съответ-
ните марки. Италианската 
компания в момента при-
тежава 20% от Chrysler, 
която държи марката Jeep, 
като до края на 2012 г. ще 
увеличи дела си на 35%. 
Освен това Fiat има опция 
да придобие мажоритарен 
дял в американската ком-
пания, след като Chrysler 
върне спасителния заем, 
който получи от прави-
телството на САЩ през 
2009 г.

По-рано тази година Fiat 
обяви, че популярният мо-
дел Fiat 500 ще се поя-
ви на американския пазар 
през 2011 г. Колите ще се 
предлагат на 165 места в 
страната, където има най-
силно търсене на малки 
автомобили. Fiat 500 ще се 
сглобява в Мексико, като 
двигателите ще се произ-
веждат в САЩ.  

▶ Според главния изпълнителен директор на Fiat и Chrysler Серджо маркионе Торино 
е идеалното място за проекта

6 
▶ степени по-ниска оцен-
ка даде Standard&Poor’s на 
Anglo Irish Bank, с което 
рейтингът на банката 
достигна джънк статус

 инвеститорите в дъл-
говите книжа на ирланд-
ските банки вероятно 
ще бъдат принудени да 
заменят облигациите си 
с нови Снимка BloomBerg

▶

Pioneer: Фондовете може 
да избягат от Унгария 
Плановете на прави-
телството да национа-
лизира пенсионните 
активи ще уплаши 
инвеститорите

Намеренията на унгарско-
то правителство да вземе 
част от пенсионните акти-
ви на управляващите дру-
жества ще изплаши инвес-
титорите и може да изгони 
компаниите от страната. 
Това каза ръководителят 
на унгарското подразде-
ление на Pioneer Global 
Asset Management Шандор 
Визкелети.

заповед
Миналата седмица унгар-
ското правителство разпо-
реди да бъдат прехвърле-
ни средствата от частните 
пенсионни фондове към 

държавата. Става дума за 
средства в размер на 3 трлн. 
форинта (14.2 млрд. USD). 
Унгарците, които не напра-
вят това, ще изгубят дър-
жавната си пенсия. 

промяна на правилата
Макар че допълнителните 
средства ще помогнат на 
бюджета да излезе на зеле-
но догодина и това вероятно 
ще понижи доходността на 
държавните ценни книжа, 
тази мярка ще отнеме въз-
можността на хората да 
управляват спестяванията 
си, смята шефът на Pioneer 
Alapkezelo. „Това може да 
изплаши хората, които са 
вярвали, че могат да се гри-
жат за спестяванията си. Те 
ще решат, че правителство-
то може по всяко време да 
променя правилата, което е 
лошо”, каза Визкелети.  

Снимка reuterS

Заемите за частния 
сектор нарастват 
заради увеличението 
на средствата за 
домакинствата

Банковото кредитиране в 
еврозоната като цяло про-
дължи да нараства през 
октомври, но заемите за 
компаниите намаляха. То-
ва показват данните на 
Европейската централна 
банка, които бяха публи-
кувани в края на миналата 
седмица.

нагоре, надолу
Заемите за частния сектор 
нараснаха с 1.4% през ок-
томври спрямо същия ме-
сец на миналата година, 
след като през септември 
беше отчетен ръст от 1.2%. 
Кредитите за бизнеса обаче 
спаднаха с 13 млрд. EUR, 
след като през септември 
нараснаха с 18 млрд. EUR. 
Това представлява спад 
от 0.6% на годишна база. 
Заемите за домакинствата 
продължиха да се увелича-
ват, като ръстът им през ок-
томври достигна 2.9 спрямо 

2.8% предходния месец.

притеснения
Спадът на заемите за фир-
мите отново породи при-
теснения, че бизнесът все 
още не е много склонен да 
увеличава капиталовите си 
разходи или просто няма 
възможност да го прави, 
коментират наблюдатели. 
В същото време слабото 
кредитиране, най-вече за 
компаниите, е една от ос-
новните причини за бавното 
икономическо възстановя-
ване в еврозоната.   

Кредитите за бизнеса в 
еврозоната отбелязаха спад

ра достигнаха джънк статус 
B. Аргументът на агенцията 
за решението е, че ирланд-
ското правителство може 
да „преосмисли подкрепата 
си” за необезпечения дълг 
на банката. С по една степен 
бяха понижени и рейтингите 
на Bank of Ireland, Allied Irish 
Banks (AIB) и Irish Life and 
Permanent.

Споделяне на загубите
По-рано в петък стана 
ясно, че инвеститорите в 
дългови книжа на ирланд-
ските банки може да бъдат 
принудени да поемат част 
от загубите на трезорите, 
като заменят облигациите 
си с нови. Очакванията, че 
облигационерите на Bank 
of Ireland, AIB и Anglo 
Irish Bank ще трябва да по-
несат част от тежестта на 
спасяването на банковия 
сектор, се засилиха, след 
като The Irish Times съоб-
щи, че представителите на 
ЕС и МВФ обсъждат юри-
дическите възможности за 
това.   

Рейтинг
Fitch 
предупреди  
за понижение

международната аген-
ция Fitch ratings може да 
намали рейтинга на Унга-
рия още в края на тази 
година заради плановете 
на правителството да 
прехвърли пари от част-
ните пенсионни фондове 
към държавата. 

Според агенцията това 
може да има негативен 
ефект върху фискалната 
стабилност на страна-
та. В момента страната 
има рейтинг ВВВ с нега-
тивна перспектива от 
Fitch, което е втората 
най-ниска инвестицион-
на оценка. 

▶

▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8290 8211
Калай LME USD/т 24275 24075
Олово LME USD/т 2221 2292
Цинк LME USD/т 2119 2115
Алуминий LME USD/т 2238,5 2266,25
Никел LME USD/т 22610 22500
Алуминиева сплав LME USD/т 2210 2190

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1355,6 1356
Сребро LME USD/тр.у. 26,53 26,57
Платина LME USD/тр.у. 1637,65 1643,55
Паладий LME USD/тр.у. 671 674,5
Родий LME USD/тр.у. 2285 2285

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Ноември	 Декември
Суров петрол NYMEX USD/б 84,48 84,04
Брент ICE USD/б 85,44 85,6
Газьол ICE USD/т 725,25 728,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,43 4,43
Бензин 95 NYMEX USD/т 790 -
Нафта NYMEX USD/т 783 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 251,88
Царевица Yellow CBT USD/т 217,87
Ечемик Feed ASX USD/т 183,86
Памук No.2 NYBOT USD/т 2570,33
Какао  NYBOT USD/т 2793,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4573,41
Соя No.2 ICE USD/т 461,13
Захар White NYSE LIFFE USD/т 707,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.11.2010. 

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,38211
Бразилски реал BRL 10 8,43030
Канадски долар CAD 1 1,37155
Швейцарски франк CHF 1 1,46449
Китайски ренминби юан CNY 10 2,12124
Чешка крона CZK 100 7,98200
Датска крона DKK 10 2,62242
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,21749
Хонконгски долар HKD 10 1,81762
Хърватска куна HRK 10 2,66753
Унгарски форинт HUF 1000 7,09714
Индонезийска рупия IDR 10000 1,57856
Исландска крона ISK 100 3,18016
Японска йена JPY 1000 
Южнокорейски вон KRW 100 1,73713
Литовски литаc LTL 1000 1,24892
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,75663
Малайзийски рингит MYR 10 1,13213
Норвежка крона NOK 10 4,52037
Новозеландски долар NZD 10 2,39729
Филипинско песо PHP 10 1,05783
Полска злота PLN 100 3,25164
Нова румънска лея RON 10 4,93984
Руска рубла RUB 10 4,54126
Шведска крона SEK 100 4,58093
Сингапурски долар SGD 10 2,10045
Словашка крона SKK 10 1,07961
Тайландски бат THB 100 4,71443
Нова турска лира TRY 10 9,87244
Щатски долар USD 1 1,41103
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,03140

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

25.11.2010	г.

157,87 157,10 156,33 155,95 154,02 154,02   
11,86 11,80 11,74 11,71 11,57 11,57   
84,59 84,18 83,77 83,36 82,13 82,13   
101,86 101,36 100,87 100,37 98,89 98,89   
787,52 783,69 779,87 776,05 764,58 764,58   
178,31 177,46 176,61 175,76 169,82 169,82   
81,10 80,71 80,32 79,93 77,98 77,98   
163,07 162,29 161,50 160,72 156,80 156,80   
322,72 321,18 319,64 318,11 307,35 307,35   
208,34 207,35 206,36 205,36 198,42 198,42   
247,31 246,13 244,95 243,77 235,53 235,53   
89,47 89,04 88,62 88,19 85,21 85,21   
237,93 236,80 235,66 234,53 226,60 226,60   

до	15.00	ч.	на	25.11.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Елана Еврофонд
ДФ Елана Глобален Фонд Акции
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 
ДФ Златен лев Индекс 30  

Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика

Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,42605 -0,01259
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,55494 0,01494
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,44630 -0,00742
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,47588 0,00820
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,21805 0,01044
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,91033 -0,00160
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62387 0,00064
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,31541 0,00478
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,90495 0,01286
ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,63525 -0,00242
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,98760 -0,06425
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,64080 0,00339
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,22515 0,00302
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,76328 0,00681
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,27065 -0,01214
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75624 -0,00117
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,18360 -0,00549
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,67566 -0,00336
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,39187 -0,01456
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,10793 -0,00669
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,33611 0,00466
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,85619 -0,05931
НОВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,53526 -0,01371
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,70842 0,01266
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,10146 -0,00828
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,12050 -0,00173
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,88164 -0,00354
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,92454 -0,02373
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,47889 0,01066
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,07427 -0,00868
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 2016,79000 0,96000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 29.11.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 29.11.2010 г.

ПРЕХВъРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВъРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция или 
един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на Нет-
ната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	26.11.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0345	лв. 1.0191	лв.	 1.0294	лв.		 	2,00	% 2,69	%

Сентинел	-	Рапид 	1,1872	лв. 	1,1872	лв. 3,62	% 4,02	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	25	ноември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	26/11/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,211080 € 1,235302 € 1,205025
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,909287 € 0,927473 € 0,904741

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,879341 € 0,896928 € 0,874944

Цените са валидни за поръчки, подадени на 23/11/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	29/11/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,14688 лв. 1,14688 лв. 1,14688 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 29/11/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Смесен - балансиран 4.6482 4.6714  4.8341 4.6482 4.5552   -9.73% 15.67% -12.31% -23.58% 21.01.2008
фонд в акции 7.2017 7.2377  7.4898 7.2017 7.0577   1.67% 14.43% -0.73% -10.90% 23.01.2008
фонд в акции 10.1685 10.3210  10.5752 0.0000 0.0000   1.08% 0.09% 1.21% 1.43% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1179    2.1179    -15.02% 28.84% -19.63% -56.67% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.4917    2.4917    -16.23% 25.40% -20.32% -50.47% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.4129  11.4072  11.3901 11.4015 11.4015 11.4072 6.19% 0.12% 6.92% 6.36% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.7049  10.6516  10.5451 10.5983  0.0000 -0.54% 3.47% -1.22% 3.03% 06.10.2008
фонд в акции 9.7871  9.7384  9.5923 9.6410  0.0000 -5.27% 8.36% -6.50% -1.25% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.2670    13.1356    -2.13% 5.77% -3.22% 5.66% 14.12.2005
фонд в акции 7.7136    7.6372    -8.82% 10.83% -13.04% -5.02% 01.03.2006
фонд в акции 4.2593    4.2171    -27.95% 12.83% -26.24% -17.74% 21.06.2006
фонд в акции 7.7050    7.4806    -5.55% 11.98% -3.01% -9.82% 05.02.2008
фонд в акции 11.1685    10.8432    5.66% 12.81% 7.99% 2.92% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.1962    12.1962    7.51% 0.17% 8.38% 8.43% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.5842    82.2952  82.5842  -0.42% 1.34% -2.36% -4.34% 20.11.2006
фонд в акции 47.8126    47.5735  47.8126  -7.87% 2.45% -10.53% -13.00% 20.11.2006
фонд в акции 64.0115    63.6914  64.0115  -7.15% 4.99% -4.90% -11.44% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.0578    96.5978    -5.20% 3.34% -6.93% -0.71% 04.01.2007
Смесен - балансиран 79.5610    78.3764    -4.66% 2.47% -6.13% -6.87% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.32260    1.31996    5.81% 0.72% 6.72% 5.73% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.08037    1.07391    0.10% 4.05% -0.99% 1.50% 01.12.2005
фонд в акции 0.74551    0.73444    -4.63% 8.08% -7.14% -6.19% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74163    0.73719    1.04% 2.54% 1.77% -10.46% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05416    1.05101    2.76% 0.48% 3.58% 3.30% 07.05.2009

Смесен - балансиран 98.3604    97.3816    -4.74% 6.22% -6.85% -0.43% 07.12.2005
Смесен - балансиран 103.0376    102.0124    -6.57% 5.32% -8.85% 0.53% 06.03.2006
фонд в акции 83.0604    81.8238    -8.30% 8.85% -11.25% -2.15% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 123.9752    123.9752    7.92% 0.45% 8.42% 7.23% 31.10.2007
Смесен - консервативен 94.0754    93.6995    4.20% 2.36% 2.64% -2.18% 01.02.2008
Смесен - консервативен 107.5870  107.4795  107.1571  107.4795  4.94% 0.58% 5.52% 5.26% 01.07.2009
фонд в акции 100.9897  99.9898  0.0000  0.0000  N/A N/A N/A N/A 15.11.2010
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
Смесен - балансиран 4.7793     4.7507     -2.81% 7.70% -4.70%*** 4.76% 08.07.1999
фонд в акции 0.9083  0.9038   0.9015  0.8971     -14.65% 13.35% -17.49%*** -6.89% 01.06.2009

Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.2500     17.1296     -7.91% 6.83% -9.27% 9.28% 28.09.2004
фонд в акции 10.5538    10.4070     -13.52% 8.87% -15.60% 0.97% 05.01.2006

фонд в акции 1.1378     1.1210     -12.18% 11.36% -13.70% 1.00% 10.05.2004
фонд в акции 0.7772     0.7657    11.39% 16.46% 9.67% -6.23% 04.10.2006
фонд в акции 1.0292     1.0140    17.37% 10.30% 16.19% 0.46% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 131.4160  131.2195  130.9576    3.97% 3.21% 4.93% 6.08% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.1483  14.1483  14.0082    -5.98% 8.17% -7.25% 1.77% 17.12.2004
фонд в акции 0.7355  0.7283  0.7211    -1.84% 15.21% -4.41% -6.91% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 800.3690    794.3812    2.63% 3.39% 2.18% -7.90% 09.05.2008
фонд в акции 718.2394    712.8661    1.30% 3.88% 0.88% -11.12% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.4659    11.4659    5.49% 1.16% 5.82% 2.88% 30.01.2006
Смесен - балансиран 121.0355    121.0355    0.85% 5.13% 0.01% 2.27% 30.01.2005
фонд в акции 6.8478    6.8478    -2.78% 10.11% -4.76% -7.55% 30.01.2006
фонд в акции 10.1986    10.1986    1.29% 2.35% 1.49% 1.09% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.8919    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5296  0.5270  0.5244    0.62% 7.77% -0.55% -19.13% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7431  0.7405  0.7379    -0.46% 3.30% -0.59% -9.48% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0030  1.0015  1.0000    4.01% 1.06% 4.57% 0.05% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2773  1.2754 1.2735    5.46% 0.20% 6.23% 5.31% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.2996  1.2957 1.2918    6.03% 0.83% 6.85% 5.67% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8631  0.8597 0.8563    -0.73% 2.90% -1.62% -3.17% 16.03.2006
фонд в акции 0.6280  0.6249 0.6218    -6.93% 5.14% -8.83% -9.52% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7150  0.7122 0.7094    -6.31% 4.06% -7.29% -11.46% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар             19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0415  1.0415 0.9894    N/A N/A N/A N/A 
             
Фонд на паричен пазар 1.1872   1.1872    3.62% 0.12% 4.02% 3.71% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0345   до 90 дни  над 90 дни  2.00% 3.30% 2.69% 0.47% 12.09.2005
    1.0191  1.0294      

Смесен - балансиран 7.7110   7.7110    -6.13% 9.87% -4.80% -5.33% 01.03.2006
фонд в акции 6.5972   6.5972    -5.90% 9.27% -7.10% -8.40% 01.03.2006
фонд в акции 2.9271   2.9271    4.37% 14.52% 4.87% -28.60% 05.04.2007
фонд в акции 10.4364   10.4364    0.07% 1.91% 0.82% 2.21% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7614 0.7576 0.7557 0.7501 0.7501 0.7539  0.7351 3.38% 11.91% 4.21% -6.17% 22.05.2006
фонд в акции 0.4279 0.4258 0.7557 0.4216 0.4216 0.4237  0.4132 2.58% 14.92% -1.06% -21.48% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 110.0106  108.6591  107.8482    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
            
фонд в облигаци 324.3785    323.4069    3.79% 0.47% 4.32% 7.04% 17.11.2003
 13.5084    13.2423    2.61% 2.56% 2.76% 5.98% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.1856    11.8272    -0.70% 5.53% -1.18% 3.68% 27.12.2005
фонд в акции 8.5440    8.2927    -2.86% 11.38% -4.36% -3.38% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.9209    20.9209    3.16% 4.28% 3.02% 1.45% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.6032    6.5702    -2.42% 4.91% -3.19% -11.22% 01.06.2007
Смесен - балансиран 8.0157    7.9756    -1.56% 4.89% -1.83% -6.14% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.8121    11.7826    8.63% 2.95% 8.98% 5.21% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1811    1.1574    -3.46% 5.09% -4.22% 4.05% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0509    1.0404    -0.24% 3.97% 0.07% 2.04% 10.06.2008

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,32 1,32 1,34 1,32

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,85 0,85 0,85 0,84

ЯПОНСКА йЕНА JPY 111,43 111,43 111,83 110,56

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,33 1,33 1,34 1,32

НОРВЕжКА КРОНА NOK 8,16 8,16 8,18 8,12

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,29 9,29 9,32 9,26

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,35 1,35 1,36 1,34

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,37 1,37 1,38 1,36

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 279,7 279,9 281,03 276,98

ЧЕШКА КРОНА CZK 24,72 24,74 24,81 24,67

РУСКА РУБЛА RUB 41,56 41,59 41,68 41,48

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 4,01 4,02 4,05 3,97

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 26.11.2010 г.

N/A 13.4885 12.1677 8.5315
325.0263 N/A 12.1259 8.5021
326.6458 13.3753 N/A 8.4603
326.6458 13.3753 12.0662 N/A
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Цената на 
среброто 
отчете 

понижение и по 
време на вчерашната 
сесия в Лондон 
достигна 26.74 USD/
тр.у. Причината за 
новия спад е доларът, 
който поскъпна за 
пореден път спрямо 
еврото

По време 
на борсова-
та сесия в 

петък измерителят 
загуби 195 пункта 
от стойността си. 
Сред основните 
причини за потъ-
ването на индекса 
продължава да е 
дълговата криза в 
Ирландия

индекс на деня

2
▶ процента се понижи 
испанският индекс Ibex 
35 и достигна 9527.5 
пункта

Стока на деня

4.15
▶ процента загуби памукът 
на борсата в Ню Йорк и 
достигна 2463.62 USD/т

Пазарите в Азия изпаднаха в нокдаун
Азиатските индекси ре-
гистрираха трета поредна 
губеща седмица, като то-
зи път основна вина има-
ше военният конфликт, раз-
разил се на Корейския по-
луостров. Спекулациите за 
ново повишение на лихве-
ните проценти в Китай и 
дълговата криза в Ирлан-
дия също допринесоха за 
трудната седмица, която 
преживяха борсите.

Много тежки послед-
ствия предизвикаха поя-
вилите се в медиите публи-
кации, че китайското  пра-
вителство може да нама-
ли тавана за банковото кре-
дитиране през следваща-
та година. За 2010 г. Пекин 
постави квота от 7.5 трлн. 
юана, които банките може-
ха да отпуснат като креди-
ти. По-рано през тази сед-
мица стана ясно обаче, че 
банките почти са изчер-
пали квотата си, а година-
та още не е приключила. За 
2011 г. банковото кредити-
ране може да бъде ограни-
чено до 7 трлн. юана (1.1 
трлн. USD), твърдят анали-
заторитe.

Регионалният индекс MSCI 
Asia Pacific потъна с 1.1% 
до 129.14 пункта и увели-
чи седмичната си загуба до 
2%. Китайският Shanghai 
Composite на свой ред за-
губи 0.92% от стойност-
та си и затвори при 2871.70 
пункта. По този начин сед-
мичната загуба на измери-
теля достигна 1.2%. Сред 
най-губещите акции нор-
мално бяха тези на финан-
совия сектор. Разпродаж-
бите на банкови книжа по-
нижиха с 0.8% и главния 

индекс в Хонконг Hang 
Seng. Неговата стойност 
слезе до 22 877.3 пункта, 
което е с 3.1% под нивото 
от миналата седмица.

Губещи бяха и пазари-
те в Япония. Индексът 
на сините чипове Nikkei 
225 се понижи с 0.4% до 
10 039.56 пункта, но беше 
сред малкото, които отбе-
лязаха повишение от 0.1% 
на седмична база. Това оба-
че се дължи на факта, че 
във вторник, когато избух-
на конфликтът между Юж-
на и Северна Корея, паза-
рите в Япония почиваха. 
Като друга причина може 
да се приемат и данните за 
дефлацията в страната, ко-
ято е намаляла наполовина 
до 0.7% на годишна база.

На фондовата борса в 
Сеул водещият индекс 
Kospi се понижи с 1.3% до 
1901.80 пункта и увели-
чи загубата си за седмицата 
до 2%. В Индия индексът 
на 30-те от най-големите и 
търгувани компании BSE 
Sensex 30 загуби 0.9% за де-
ня и 2.3% за седмицата. 

На фондовата 
борса в Сеул 

водещият индекс 
Kospi се понижи 
с 1.3% до 1901.80 
пункта

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

Изминалата седмица 
стабилизира цената 
на зърното
В края на ноември цени-
те на зърното по светов-
ните пазари се стабили-
зираха, а при някои дори 
започнаха да слизат надо-
лу. В Чикаго пшеницата се 
котираше на 237 USD/т, а 
царевицата на 212 USD/т. 
На борсата в Будапеща ев-
ропшеницата и царевицата 
леко поевтиняха, съответ-
но до 421 лв./т и 342 лв./т. 
Маслодайният слънчоглед 
и рапицата, чиито цени се 
повишиха драстично в на-
чалото на месеца, сега се 
търгуват на 895 лв./т и 747 
лв./т, като понижението за 
седмицата е съответно с 
18 и 34 лв.

На Софийската стокова 
борса хлебната пшеница 
се предлагаше на 430 лв./т, 
царевицата на 360 лв./т, а 
търсенето на маслодаен 

слънчоглед стигна 850 лв./
т. За съжаление отговор 
на тези оферти не беше 
даден. В групата на хра-
нителните стоки имаше 
сделки само за каменната 
сол на 38 лв./т, другите 
продукти не промениха 
цените си. На сесиите 
за нехранителни стоки 
най-голямо търсене имаше 
отново при горивата. 

На по-
следната 
борсова 

сесия суровината   
поевтиня със 106 
USD. След голя-
мото поскъпване 
през предишните 
3 сесии инвести-
торите решиха да 
приберат печалба-
та си

Бензин А 95 Н 
се търгуваше 

от 1741 до 1806 лв./
хил. л, а дизеловото 
гориво за 1825 лв./
хил. л

Таня панайотова,
Софийска стокова борса

Военният конфликт на Корейския полуостров не позволи на пазарите в азия да 
се съвземат  СНимки bloomberg

▶

В рамките на пет сесии 
единната валута загуби над 3%

Еврото стартира 
изминалата седмица 
с повишение, след като 
решението за отпускане 
на финансова помощ за 
Ирландия въодушеви 
пазарните участници. 
За жалост обаче ра-
достта им беше кратка. 
Впоследствие единната 
валута поевтиня с над 
3.5%, достигайки ново 
двумесечно дъно при 
1.3200 EUR/USD. За 
спада на единната валута 
най-голямо влияние има-
ха спекулациите около 
дълговата и политиче-
ска криза в Ирландия и 

рискът от подобен ефект 
върху Португалия и 
Испания.
 
Това беше и основната 
причина, поради която 
пазарът игнорира триго-
дишния връх на индекса 
на потребителското 
доверие в Германия за 
декември и по-силните 
индекси на Франция 
и еврозоната. От своя 
страна американският 
долар получи солидна 
подкрепа от щатските 
данни, които показаха 
по-бързо нарастване на 
икономиката. Според 
изнесените данни ре-
визираната стойност на 
БВП сочи ръст от 2.5% за 
трите месеца до края на 
септември. В подкрепа 
на щатската валута беше 
и разразилата се геополи-
тическа криза на Корей-
ския полуостров.

Към края на седмицата 
еврото задълбочи спада 
си, като основата на този 
нов силен натиск беше 
серията информации, 
предполагащи ново 

На последната 
борсова сесия 

еврото се раздели с 
1% от стойността си 
спрямо долара и се 
котираше за 1.3219 
EUR/USD

Красимир Стефанов,
“Логос”

ИАНМСП организира българско национално участие в 
Международното изложение за строителство, архитектура и 

дизайн ECOBUILD 2011 (1 – 3 март 2011 г., Лондон, Великобритания)
Краен срок за заявка на участие – 30 ноември 2010 г.
За допълнителна информация посетете интернет страницата на 
ИАНМСП – www.sme.government.bg

сериозно задълбочаване 
на европейската дълго-
ва криза. Заговори се, 
че водещите страни от 
еврозоната и Европей-
ската централна банка са 
препоръчали на Порту-
галия да обяви нужда 
от спешна финансова 

помощ. Германия също 
беше атакувана, като се 
отбелязва, че водещата 
икономика в еврозоната 
вече е заплашена от дъл-
гови проблеми с оглед 
“наливането” на пари по 
спасителните планове за 
другите страни. 

Дълговите проблеми на държавите от еврозоната 
успяха да надделеят над добрите икономически пока-
затели в Германия и Франция

▶

Сребро
USD/тр.у.
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Централизацията 
на управлението на 
висшите училища е 
доста сериозен  
проблем в Париж

Проф. Поше, проф. 
алуш, какво предимство 
дава на студентите съв-
местната магистърска 
програма на Сорбоната и 
Софийския университет?

Проф. Поше: Програ-
мата, която разработихме, 
е предназначена за магис-
три по специалността „Чо-
вешки ресурси и социална 
отговорност”. Тя беше ре-
ализирана в Института по 
бизнес администрация към 
Сорбоната за първи път 
още преди около 10 години, 
мисля.

Проф. Алуш: Основахме 
програмата в Сорбоната 
преди 35 години.

Проф. Поше: Курсът 
дава допълнителна магис-
търска степен и е насочен 
към хора с повече опит 
в областта на човешките 
ресурси. Предназначен е 
за мениджъри на компании, 
които искат да обогатят 
знанията си. Програмата е 
вечерна, защото студентите 
са работещи хора. Те идват 
на лекции вечер след рабо-
та или в събота и неделя. 
Програмата е много търсе-
на във Франция, дава доста 
добри резултати. Затова 
решихме да я разширим, 
като създадем неин клон и 
в България. Програмата тук 
следва абсолютно същия 
модел на обучение, както в 
Сорбоната. 

Казахте, че програма-
та е много успешна във 
Франция. Какви са наблю-
денията ви за българия?

Проф. Поше: Тя все още 

▶

▶

Френските университети се стремят към 
първите места в световните класации

не е добила достатъчно по-
пулярност тук, защото я от-
крихме само преди 2 години. 
В момента сме в период на 
изпитание и на набиране на 
студенти. Започнахме с 13 
души първата година.

Какви са впечатлени-
ята ви от българските 
студенти?

Проф. Алуш: Нашите сту-
денти отдавна са завършили 
образованието си. Те имат 
солиден трудов стаж зад гър-
ба си. Средната им възраст 
е около 35-40 години. Мно-
го от тях работят в големи 
компании. 

Проф. Поше: Те имат 
голям опит в областта на 
човешките ресурси, затова 
целта на програмата е да 
задълбочим знанията си по 
отношение на теоретичната 
страна на човешките ресурси 

▶

Пазарът на 
образованието 

стана много мобилен 
и студентите вече 
много повече се 
оглеждат, проучват 
висшите училища, 
преди да решат 
къде да продължат 
образованието си

рейтингови класации. За-
щото може би знаете, те 
напоследък станаха много 
важно средство за привли-
чане на студенти, особено 
чуждестранни. Пазарът на 
образованието стана много 
мобилен и студентите вече 
много повече се оглеждат, 
проучват висшите учили-
ща, преди да решат къде да 
продължат образованието 
си. Френските универси-
тети не се котират добре в 
световните  класации. Те 
отстъпват пред американ-
ските и британските. Зато-
ва в момента ние хвърляме 
доста усилия в проучвания, 
които да ни покажат как да 
се представяме по-добре в 
тези класации. Залагаме 
много на научноизследова-
телската дейност, колегите 
пишат все повече статии по 
дадени проблеми за между-
народни научни списания.

Каква е системата на 
финансиране на  универ-
ситетите във Фран-
ция?

Проф. Поше: Ние имаме 
държавни университети с 
публично финансиране и 
разбира се, частни универ-
ситети, които обаче не са 
много. 

Нашата система е по-ско-
ро хибридна. Имаме много 
висши училища, които  се 
управляват от настоятел-
ства, затова те се финанси-
рат смесено - чрез публич-
ни и  частни средства. В 
държавните университети 
редовните студенти пла-
щат много ниски такси. 
Допълнителните магис-
търски програми са много 
по-скъпи, но те се запла-
щат от компаниите, които 
изпращат служителите си 
на обучение.

Елена Петкова

▶

Визитка
Кои са проф. 
Кристин Поше и 
проф. Жозе Алуш

Проф. д-р Кристин Поше 
е декан на Института за 
управление на предприя-
тието към Университета 
Пантеон-Сорбон в Париж 
от май 2009 г. От септем-
ври 2004 г. тя е преподава-
тел в университета. Обла-
стите, в които е специали-

▶

зирала, са организационно и 
корпоративно управление.

Проф. д-р Жозе Алуш е 
директор на магистър-
ската програма в Париж 
и София „Мениджмънт на 
човешките ресурси и соци-
алната отговорност на 
предприятието”. Проф. 
Алуш работи в Институ-
та за управление на пред-
приятието към Универ-
ситета Сорбон, Париж 
(Institut d’Administration des 
Entreprises de Paris University 

▶

of Paris I - Pantheon Sorbonne) 
и е изтъкнат специалист 
в областта на социалната 
отговорност на фирмите 
и човешките ресурси с мно-
жество публикации. Той е 
с огромен администрати-
вен опит в създаването и 
управлението на програми 
за обучение на професио-
налисти, организирани от 
Института в сътрудни-
чество с други университе-
ти и организации във Фран-
ция и чужбина.

и социалната отговорност. 
Програмата не е толкова 
практически ориентирана, 
защото те вече имат доста 
добра подготовка в тази 
сфера.

Проф. Алуш: Докато 
учат, студентите не изо-
ставят кариерата си, на-
против, продължават да 
работят усилено в своите 
компании. 

Преподавателите от 
Франция идват в България 
всеки петък сутрин, а лек-
циите са петък вечер, цяла-
та събота и неделя. И така 
два пъти в месеца. Целият 
курс продължава година и 
три месеца.

В българия имаме много 
проблеми с образовател-
ната система. твърди 
се, че нивото на универ-
ситетите ни силно е 

▶

паднало през последните 
години и студентите не 
са добре подготвени. Вие 
имате ли такива наблю-
дения?

Проф. Поше: Не бихме 
искали да съдим българ-
ските си колеги или пък да 
даваме оценка за нивото на 
университетите тук, защо-
то не познаваме системата 
достатъчно добре. 

Нашите наблюдения про-
изтичат от сътрудничество-
то с българските ни колеги. 
В магистърската програма, 
която правим съвместно 
със Софийския универси-
тет, 15% от преподавате-
лите са българи и мисля, 
че студентите ни са много 
доволни от тях.

Проф. Алуш: Аз смятам, 
че студентите, които идват 
при нас, са доста добре 
подготвени.

Добре тогава, какви са 
проблемите във френ-
ската образователна 
система?

Проф. Поше: О, доста 
сериозен въпрос! Послед-
ната реформа във висшето 
образование даде повече 
автономност на президен-
тите на университетите. 
Централизацията на упра-
влението на висшите учи-
лища е доста сериозен про-
блем при нас. Президентите 
доста дълго настояваха за 
повече самостоятелност и 
власт при управлението на 
тези структури. Затова през 
последната година, така да 
кажа, управляващите ги 
овластиха. 

Също голям проблем на 
френската образователна 
система е как да издигнем 
университетите си до по-
високи нива в световните 

▶



След ударния старт на стро-
ителството на три лота от 
магистрала „Тракия” тази 
година през 2011 г. се оч-
аква да започне работата 
по отсечки от още три ма-
гистрали. Подготовката на 
тръжните документи е на 
финала и до седмици ще 
бъдат обявени конкурсите 
за изпълнители на лотове от 
„Струма” и „Марица”. До 
края на годината се очаква 
и стартът на процедурата 
за избор на изпълнител за 
8.5-километровия участък 
от магистрала „Хемус” при 
гара Яна. Така аутобаните 
за втора поредна година 
се очертават като ключови 
проекти в пътната инфра-
структура и главно поле за 
конкуренция между строи-
телните и консултантските 
компании.

Проекти  
в развитие
Ако работата на Нацио-
нална агенция „Пътна 

специално
приложение

Инфраструктура  
29 ноември 2010

инфраструктура”(НАПИ) 
върви по план, само след-
ващата година ще започне 
строителството на близо 
100 км нов магистрален 
път. До две седмици аген-
цията ще обяви конкурса за 
изпълнител на лот 1 и лот 
2 от магистрала „Марица”, 
съобщи изпълнителният 
директор Божидар Йотов. 
Те са с обща дължина 66 
км и включват участъците 
Оризово - Димитровград и 
Димитровград - Харманли. 
Двете процедури трябваше 
да стартират още през вто-
рата половина на ноември, 
но се наложи отстраняване 
на забележки по тръжните 
документи. До края на май 
трябва да бъдат избрани 
изпълнители, а строител-
ството ще започне месец 
по-късно. Десет дни след 
конкурсите за изпълнител 
ще бъдат пуснати и тези 
за надзор.

Още в началото на го-
дината ще бъдат обявени 

конкурсите за лот 1 и лот 
4 на магистрала „Струма”. 
За лот 1, който включва 
участъка Долна Диканя 
- Дупница и е с дължина 
16.8 км,  процедурата се 
очаква още през първите 
дни на януари. Конкурсът 
за лот 4 между Сандан-
ски и Марикостиново е 
насрочен за края на същия 
месец. „Очакваме строите-
лят на първия участък да е 
ясен до юли, а този на вто-
рия - до август/септември. 
Съответно строителните 
работи може да започнат 
месец по-късно”, посочи 
Божидар Йотов. Успоредно 
с това ще бъдат обявени и 
търговете за строителен 
надзор.

До края на тази година 
трябва да започне и изборът 
на изпълнител на 8.5-кило-
метровата отсечка от ма-
гистрала „Хемус” при гара 
Яна. Там обаче ще се нало-
жи препроектиране заради 
концесиите на три находи-
ща за инертни материали, 
разположени по трасето 
на бъдещия магистрален 
участък. „По тази причина 
решихме строителството да 
бъде възложено на инже-
неринг, т.е. изпълнителят 
да е и проектант. Той ще 
ни предложи вариант и ще 
го изпълни. Това е един-
ственият начин да излезем 

от много сериозна и дълга 
процедура по проектиране”, 
обясни Божидар Йотов. 

ремонти
Догодина продължават и 
ремонтите на второкласна 
и третокласна пътна мрежа 
със средства по Оператив-
на програма „Регионално 
развитие”. Рехабилитация-
та на 13 отсечки вече тече, 
а до седмици се очакват 
търговете за втората група 
от 26 пътни участъка. До 
момента по тази програма 
са реализирани икономии 
от  63 млн. лв. главно чрез 
по-ниските цени, с които 
фирмите играят на търго-
вете. С част от тези пари 
- около 46 млн. лв., се фи-
нансира разширението на 
3.6 км от южната дъга на 
софийския околовръстен 
път при жк „Младост”. 
Още 100 млн. лв. се очак-
ва да бъдат спестени след 
провеждането на търгове-
те от предстоящия втори 
етап на програмата. Така 
очакванията са догодина 
размерът на постигнатите 
икономии да доближи 150 
млн. лв., което ще даде 
възможност на пътната 
агенция да заложи трети 
етап с нови отсечки за ре-
монт. Все още не е ясно 
кои пътни участъци ще 
бъдат включени в него, но 

вече има списък с чака-
щи на обща стойност над 
300 млн. лв. „При всички 
случаи обектите ще бъдат 
пресети след съгласуване 
с комисията по регионална 
политика в парламента. 
Трябва да е прозрачно как 
се избират проектите”, за-
яви Божидар Йотов. Той е 
оптимист, че и при третия 
етап на програмата за път-
на рехабилитация ще бъдат 
спестени средства, които 
ще позволят нейното про-
дължаване с четвърти етап. 
Според Божидар Йотов 
пътищата са приоритет и 
трябва да бъдат направени 
сега, когато за тази цел се 
отделят средства от ЕС. 
„Друга възможност за пари 
от фондовете може и да ня-
ма. Новите приоритети, за 
които ще се отделят пари 
през следващия програмен 
период 2014-2020 г., ще 
бъдат зелената енергия и 
енергийната ефективност”, 
посочи той.

Именно сега е моментът 
да се инвестира в инфра-
структурни проекти. До-
ри финансовият министър 
Симеон Дянков каза, че 
догодина правителството 
може да емитира заем на 
външните пазари и част от 
тези пари ще се насочат за 
изграждане на пътища.

радостина Маркова

График
Новите 
магистрали

„Марица”
Ще свързва магистра-

ла „Тракия” с ГКПП „Капи-
тан Андреево” на бълга-
ро-турската граница. Та-
зи година бяха пуснати 31 
километра от нея между 
Харманли и Свиленград. 
Включва ново строител-
ство на 67 км. 

Лот 1 - Оризово - Дими-
тровград, дължина 31.6 км

Лот 2 - Димитровград - 
Харманли, дължина 34.4 км

Прогнозен бюджет 209 
млн. EUR 

Начало на строителни-
те работи - април/юни 
2011 г. 

Очаквано завършване - 
май/юни 2013 г.  

„струма”
Част от Коридор щ 4 в 

отсечката от пътен въ-
зел „Даскалово” до ГКПП 
„Кулата”. 

Остават за изграждане 
132 км от Долна Диканя до 
граничния пункт, разде-
лени на четири участъка. 

Лот 1 - Долна Диканя - 
Дупница, дължина 16.8 км - 
старт през 2011 г.

Лот 2 - Дупница - Благо-
евград, дължина 34 км

Лот 4 - Сандански - Ма-
рикостиново, дължина 15 
км - старт през 2011 г. 

Обща стойност на 
трите лота - 250 млн. 
EUR

Начало на строител-
ството на лот 1 и лот 4 - 
август/септември 2011 г.

Очаквано завършване - 
май/юни 2013 г.

Лот 3 - Благоевград - Сан-
дански, дължина 67.5 км

Предстои проектиране 
през 2011 г.

Строителството се 
очаква в периода 2014-
2020 г.

Прогнозна стойност 
350 млн. EUR 

„Хемус”
Връзка между около-

връстния път на София 
и пътен възел „Яна” - дъл-
жина 8.5 км

Прогнозна стойност - 
32 млн. EUR

Начало на строител-
ството май/юни 2011 г.

Очаквано завършване - 
декември 2012 г.

▶
▶

▶

▶

▶

▶

▶
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▶

▶

▶
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▶

▶

▶

▶

2011 година - отново под  
знака на магистралите

Очаква се да започне 
строителството  
на близо 100 км  
нови аутобани

СНиМКА МАриНА АНГеЛОВА
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1.2 млрд. лв. за пречиствателни 
станции чакат да бъдат усвоени
Само 9 от общо 
70 общини са 
подали проекти за 
финансиране на 
пречиствателни 
станции в 
екоминистерството

Едва 9 от общо 70 общи-
ни, които нямат пречиства-
телни станции за отпадни 
води, са подали  проекти 
за изграждането им в Ми-
нистерството на околната 
среда и водите (МОСВ) към 
началото на ноември. Това 
са Айтос, Дряново, Чир-
пан, Елин Пелин, Левски, 
Разлог, Смолян, Радомир 
и Попово. Липсата на тези 
съоръжения е един от най-
големите проблеми на Бъл-
гария във водния сектор. До 
края на тази година всички 
български общини с над 10 
хил. жители - общо 124 на 
брой, трябваше да са из-
градили пречиствателната 
инфраструктура или да ре-
монтират вече съществува-
щите стари съоръжения. До 
2014 г. и всички останали 
по-малки населени места 
трябва да ги последват. Та-
кива са изискванията на 
специална директива на ЕС, 
които страната ни е поела 
ангажимента да изпълни. 
Ресурсът в размер на общо 
1.2 млрд. лв. е отпуснат по 
линия на еврофондовете. 

твърде далеч 
от целите
Реалността обаче е съвсем 
друга. След безброй скан-
дали и нередности в проек-
тите по време на управлени-
ето на предишното прави-
телство и предупреждения 
от страна на Брюксел, че е 
възможно да блокират пари-
те, правителството на ГЕРБ 
само замрази средствата 
след идването си на власт. 

То преразгледа и ревизира 
вече подадените проекти и 
в крайна сметка рестартира 
процедурите. По този начин 
обаче се получи значително 
забавяне.

Сега крайните срокове 
за подаването на проекти-
те, определени от МОСВ, 
са юни 2011 за общините, 
които са в съвсем начална 
фаза на проектна подго-
товка (около 40 на брой), 
и февруари 2012 г. за тези, 
които са приоритетни и са в 

по-напреднала фаза. Всич-
ки общини трябва да пла-
нират строителните работи 
така, че те да приключат не 
по-късно от 31 декември 
2014 г. Дали и в Брюксел са 
съгласни с това удължаване 
на сроковете, или страната 
ще търпи санкции, тепърва 
ще става ясно. 

Мръсното море
По-важен обаче е фактът, че 
България няма да преработ-
ва голяма част от отпадните 

си води още поне пет годи-
ни. А това е проблем, който 
е особено сериозен по Чер-
номорието. Там се намират 
около 20 или една трета 
от всички пречиствателни 
станции за отпадни води в 
България, но 90% от тях не 
отговарят на съвременните 
изисквания за механично и 
биологично пречистване на 
водите. Съоръженията са 
стари и претоварени заради 
бума на строителството на 
хотели. Те масово не смо-

 До края 
на тази 

година всичките 
124 български 
общини с над 
10 хил. жители 
трябваше да 
са изградили 
пречиствателната 
инфраструктура 
или да 
ремонтират вече 
съществуващите 
стари съоръжения

България 
няма да 

преработва голя-
ма част от отпад-
ните си води още 
поне пет години. 
А това е проблем, 
който е особено 
сериозен по Чер-
номорието

гват да пречистят отходните 
води качествено и по пла-
жовете се изливат тонове 
нечистотии. Особено остър 
е този проблем в големи ку-
рорти като “Слънчев бряг” 
и “Златни пясъци”. Дирек-
тивата на ЕС изисква и съ-
оръженията по брега да се 
заустват минимум на миля 
навътре в морето. Местата, 
където това се случва обаче, 
се броят на пръстите на 
едната ръка. 

Лош имидж
Има и курортни селища, къ-
дето пречиствателни стан-
ции липсват, а нуждата от 
тях е огромна. Това се отна-
ся с особена сила за Созопол 
и околностите му, където 
строителството е мащабно, 
а съоръжението се строи 
вече шест години и съвсем 
не е на финалната права. 
Без съоръжение са и иначе 
красивите местности Ахто-
пол и Синеморец, както и 
някои селища по Северното 
Черноморие. Водите там са 
видимо кристални, но както 

 За разлика от 
модерните съоръжения 
в повечето европейски 
страни в България 
пречиствателните 
станции масово 
не отговарят на 
изискванията за 
пречистване на водите

▶

Реалност
Половината 
населени 
места имат 
канализация

В момента канализаци-
онна мрежа имат едва 55% 
от населените места, 
каза преди дни зам.-минис-
търът на околната среда 
и водите Ивелина Васи-
лева. 

Средствата по Опера-

▶

▶

тивната програма “Окол-
на среда” са проекти за 
изграждане на пречиства-
телни съоръжения в голе-
мите градове, като сро-
кът за кандидатстване 
е февруари 2012 г. С оста-
тъчния финансов ресурс 
ще бъдат финансирани 
проекти за изграждане на 
пречиствателни и кана-
лизационни съоръжения 
в по-малките общини с 
население между 2000 и 10 
хил. души, обясни Ивелина 
Василева.

знаем, най-същественото е 
невидимо за очите.

От всичко това особено 
страда обаче имиджът на 
българските курорти, защо-
то стомашните проблеми 
и дори епидемии с първо-
източник мръсното море 
бушуват всяко лято. Мръ-
сотията по Черноморието 
намира широк отзвук и в 
чуждата преса в материали 
със заглавие “Никога вече 
на море в България”.

ани коджаиванова 
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Публично-частното партньорство 
е алтернатива на еврофондовете
Концесиите на  
летищата във Варна 
и Бургас са сред 
малкото примери 
за подобни проекти 
в областта на 
инфраструктурата 

С приемането на България 
в ЕС се откриха множе-
ство възможности за фи-
нансиране на инфраструк-
турни проекти в секторите 
транспорт и околна среда 
от европейските фондове. 
Наред с това се заговори 
и за създаването на т.нар. 
публично-частни партньор-
ства (ПЧП) в тази сфера.

Примери до момента оба-
че почти няма, въпреки че 
много общини създадоха 
смесени дружества с част-
ни инвеститори, в които 
общините апортираха зе-
ми, а инвеститорите оси-
гуриха финансиране. Този 
модел може да се нарече 
съвместна инвестиция, но 
не и публично-частно парт-
ньорство. 

Всъщност публично-
частното партньорство 
означава частна фирма да 
започне да предоставя от 
името на държавата соци-
ално значима услуга или 
такава, от която се ползват 
широк кръг потребители. 
Според Eurostat, за да бъде 
класифицирана една сдел-
ка като ПЧП, частният 
партньор трябва да поеме 
строителния риск и поне 
един от двата риска - за на-
личност на предоставяната 
услуга или за нейното тър-
сене. Тази класификация 
обаче ще бъде ревизирана, 
тъй като в западноевро-
пейските държави се реа-
лизираха големи сделки, 
като асоциираният с тях 
дълг чисто счетоводно бе 
отразен по балансите на 
частния партньор. А това 
на практика може да се 
класифицира като „скрит” 
държавен дълг. 

кой осъществява 
проектите
Основният начин за струк-
туриране на едно публично-
частно партньорство при 
големите инфраструктурни 
проекти е т.нар. проектно 
финансиране. При него фи-
нансиращата институция 
осигурява капитал за про-
екта на база на очакваните 
парични потоци, които той 
ще генерира. В този случай 
се предполага, че приходите 
ще са достатъчни за покри-
ване на текущите задълже-
ния (оперативни разходи и 
изплащане на дълга), като 
не се иска допълнителна 
гаранция от участниците в 

Възможност
Пенсионните 
фондове да 
финансират 
инфраструктура

Световната криза 
затрудни реализирането 
на проекти посредством 
проектното финансира-
не. Основната причина е 
липсата на ликвидност 
във финансовия и реалния 
сектор, която в съчета-
ние с банковите фалити 
доведе до нарастване на 
риска и на лихвените рав-
нища. В тази ситуация 
проектното финансира-
не се конкурира за оскъдeн 
ресурс редом с по-атрак-
тивни корпоратив-
ни алтернативи. Това 
поставя под изпитание 
жизнеспособността на 
сегашния модел на пуб-
лично-частните парт-
ньорства и налага реор-
ганизиране на тази дей-
ност. На първо място в 
свързаното с нея проект-
но финансиране трябва 
да се включат междуна-
родни институции като 
Световната банка, МВФ 

▶

и др. Държавата също 
може да подкрепи публич-
но-частните партньор-
ства чрез:

Ефективно законода-
телство (например Закон 
за ПЧП) с цел регламен-
тиране и улесняване на 
сделките

Засилване ролята на 
Българската банка за раз-
витие като институ-
ция, пряко финансираща 
инфраструктурни про-
екти на търговски прин-
цип, и утвърждаване на 
Гаранционния фонд към 
нея като гарант

Създаване на инстру-
менти за съвместно кре-
дитиране

Стимулиране участие-
то на българските пенси-
онни фондове в прякото 
финансиране на големи 
проекти чрез промени в 
Кодекса за социално оси-
гуряване, който да им 
позволи подобна дейност

Създаване на Държавен 
инфраструктурен фонд. 
Той ще финансира голе-
мите инфраструктур-
ни проекти в България, 
които ще се реализират 
като публично-частни 
партньорства

▶

▶

▶

▶

▶

чение на времето в зависи-
мост от пазарната конюнк-
тура. Така например ако то 
е формирано от строителна 
компания и компания, която 
поема дългосрочно под-
дръжката на обекта, строи-
телната компания може да 
„излезе” от проекта, когато 
строителството приключи. 
Това може да стане чрез 
продажба на нейния дял на 
останалите акционери, на 
външни инвеститори или 
чрез IPO.

намиране  
на средства
Финансирането на проект в 
областта на публично-част-
ното партньорство може да 
стане със собствен капитал 
и банков заем. Алтернатива 
на заема е издаването на 
облигационни емисии по-
средством секюритизиране 
на бъдещите вземания по 
проекта. Обикновено съот-
ношението собствен/при-
влечен капитал е 10:90, но то 
може да варира. Вследствие 
на финансовата криза вече 
се изисква по-голям процент 
самоучастие, около 30-40%. 

Между финансиращата 
институция и публичния 
партньор се подписва т.нар. 
пряко споразумение, което 
й дава право да подменя 
този партньор, в случай че 
дружеството със специална 
цел оперира неефективно 
и не успява да покрива за-
дълженията си към кре-
диторите. По този начин 
финансиращата институция 
до голяма степен гарантира 
не само своите интереси, 
но и изпълняване на задъл-
женията на частния парт-
ньор спрямо публичните 
власти. 

бранява финансиращата 
институция да има пра-
во на встъпване (step-in 
right) - право да избере нов 
концесионер, ако насто-
ящият не изпълнява добре 
задълженията си. Друга 
тенденция, характерна за 
България, са опитите на 
публичната администра-
ция всячески да участва 
като акционер в съответ-
ното проектно дружество. 
Като причина се изтъква 
желанието на държавата за 
пряк контрол върху проек-
та. Подобно поведение оба-
че крие негативи, тъй като 
държавата не е подготвена 
за финансовите и правните 
аспекти на корпоративно-
то управление. Подобни 
смесени дружества може 
да доведат и до нелоялна 
конкуренция, ако участват 
в търговете за реализация 
на ПЧП проекти със сходна 
характеристика.

До момента практиката в 
България показва, че създа-
ването на подобни смесени 
дружества (в повечето слу-
чаи без проведен конкурс, 
което е недопустимо) както 
на национално, така и на 

общинско ниво води до 
неефективност, непрозрач-
ност и сериозни загуби за 
държавата като цяло.     

Поради малкия размер на 
българския пазар и липсата 
на качествено подготвени 
проекти сделките (вклю-
чително и публично-част-
ни партньорства), които 
биха се сключили на база 
проектно финансиране, ще 
бъдат единици. По тази 
причина трябва да се тър-
сят по-гъвкави механизми 
за финансиране на по-мал-
ки проекти, които ще се 
реализират предимно на 
общинско ниво. Подобен 
механизъм би могло да се 
приложи чрез инструмента 
на Европейската комисия 
за финансов инженеринг 
- JESSICA, като много 
прецизно бъде определен 
обхватът на проектите, ко-
ито ще бъдат финансирани, 
както и формата на самото 
финансиране - заемно, дя-
лово, гаранционна схема 
или комбинация от трите.

Любомир филипов*
*Авторът е експерт по публично-

частни партньорства и финансов 
инженеринг 

характерни 
за България 

са опитите на 
публичната 
администрация 
да участва 
като акционер 
в проектните 
дружества

Публично-
частното 

партньорство 
означава частна 
фирма да започне 
да предоставя 
от името на 
държавата 
социално 
значима услуга

40 
▶ процента вече е изис-
кваното самоучастие в 
проектното финансиране

проекта. С цел да бъде из-
олиран кредитният риск от 
останалите активи на учас-
тниците в сделката се обо-
собява отделно дружество. 
То може да е дружество 
със специална цел (ДСЦ), 
консорциум между учас-
тниците или т.нар. проект-
на компания. Дружеството 
със специална цел може 
да наеме подизпълнители, 
които да осъществят част 
от дейностите по договора. 
Друг вариант е самите ак-
ционери в него да са ком-
пании, които осъществяват 
заложените дейности. 

Новосформираното дру-
жество сключва договори с 
различни страни по проек-
та, както и с държавната/об-
щинската администрация за 
предоставянето на съответ-
ната услуга от обществен 
интерес. Този договор може 
да има различен характер 
(договор за ПЧП, концеси-
онен договор, договор за 
управление) в зависимост 
от проекта и действащото 
законодателство. 

Акционерната структура 
на това дружество би могла 
да претърпи промени в те-

Примери
До момента в България поч-
ти няма примери за ПЧП 
проекти, реализирани на 
базата на проектното фи-
нансиране (с изключение 
на концесията на летищата 
Варна и Бургас, фериботен 
комплекс „Силистра - Къ-
лъраш” и концесията на 
„Софийска вода”). Част от 
причините са непознаване 
на материята, нежелание 
на банките да осъществя-
ват подобен род финанси-
ране поради некачествено 
подготвени проекти. Друга 
причина е, че в момента 
Законът за концесиите за-
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Най-ниската цена изигра лоша 
шега в пътните конкурси
Големият резерв  
в строителството  
са шосетата от  
общинската мрежа

Госпожо Георгиева, през 
2011 г. започва работа-
та по отсечки от три 
магистрали, както и по 
рехабилитация на нови 
участъци от републи-
канската пътна мрежа. 
Ще осигурят ли тези 
проекти достатъчно 
натоварване за път-
ностроителните фирми?

- В никакъв случай няма да 
е достатъчно, но като цяло 
очаквам ситуацията да е по-
добра от тази година. Сега 
едва през втората половина 
на годината започна някакво 
строителство, защото проце-
дурите са дълги и отнемат 
технологично време. Освен 
това сезонният фактор в на-
шата дейност има силно вли-
яние. Принципно очакваните 
нови участъци от магистрали 
ще заемат ресурсите на голе-
мите фирми. Евентуалното 
възлагане на нови отсечки по 
Оперативна програма „Реги-
онално развитие” също ще 
се отрази добре на бранша. 
В проектобюджета четохме, 
че може би ще се иска заем 
за 88 млн. лв. от Междуна-
родната банка за развитие по 
проекта ФАСЕП за ремонт 
на мостове. Това също ще 
създаде заетост на фирмите. 

към нашия строите-
лен пазар вече се ориен-
тират и много чужди 
компании. конкурентни 
ли са българските фирми 
в пътното строител-
ство, за да се преборят 
за поръчки?

- Да, определено. Друг е 
въпросът, че дори изпъл-
нителят да е чужда фир-
ма, тя наема български  
подизпълнители. Ресурсите, 
материалите, техниката и 
хората, които я управляват, 
пак са местни. Опитът до-
сега показва, че при някои 
обекти до 80-90% от рабо-
тата се възлага на български 
подизпълнители. Другата 
практика е големи чужди 
инфраструктурни компании 
да работят в различните 
страни с местни филиали. 
Една местна компания много 
по-добре познава ресурсите, 
източниците на материали, 
знае откъде да наеме хора, 
какви цени да предложи на 
подизпълнителите. У нас ве-
че имаше случай с португал-
ската фирма „Лена”, която 
работеше на пътен участък 
край Благоевград и асфал-
товата база на конкурентна 
фирма им беше буквално на 
пътя. От местната компания 
обаче не им дадоха материал 
и се наложи да си карат от 
София.

Данните на камарата 
на строителите в Бълга-
рия показва пренасоч-
ване на фирми, доскоро 
активни в сградното 
строителство, към 
инфраструктурата. към 

▶

▶

▶

какви дейности се ориен-
тират те?

- Към всички, които имат 
възможности да изпълняват. 
Има малки фирми, които 
разполагат с изкопна техни-
ка, бетоновози, самосвали. 
Те се насочват по-скоро към 
водните проекти, където не 
се изисква строго специ-
ализирана техника. За да 
навлязат в пътното строител-

ство, по-скоро се сдружават с 
пътностроителни компании, 
които разполагат с техника и 
квалифициран персонал. За 
този тип дейност трябват ма-
шини като асфалтополагачи, 
валяци, пътни фрези и други, 
които не се използват във 
високото строителство. А 
тези машини се управляват и 
от специализиран персонал. 
Дори за зимното почистване 
се изискват подготвени хора, 
защото не всеки може да 
управлява голям камион с 
гребло, особено в градски 
условия и на оживени пъти-
ща. Като цяло тази тенден-
ция за навлизане в пътното 
строителство ще продължи, 
защото фирмите просто ня-
мат работа.

наскоро един от път-
ните експерти заяви, че 
до момента в България 
няма магистрала, завър-
шена в срок и на първона-
чалната си цена. какво 
трябва да се промени в 
тръжните процедури?

- Първото и най-важно ус-
ловие е водещ критерий при 
конкурсите да не е най-ни-
ската цена, а икономически 
най-изгодната оферта. Оче-
видно, че при критерия за 
най-ниска цена ценообразу-
ването става малко на хазар-
тен принцип. Ние за зимното 
поддържане например пред-
ложихме, ако само цената е 
определящата, офертите да 
се оценяват при показател 
„средна цена”. Защото най-
ниската предложена цена 
води до рисков минимум и 
може да изиграе лоша шега 
както на изпълнителя, така и 
на възложителя. Възможно е 
фирмата да изпълни поръч-
ката, но без да има ресурс за 
нови технологии. Няма и ре-
зерв за непредвидени услож-
нения. В този случай рискът 
е голям и за двете страни. 
Затова критерият трябва да 
се промени и фирмите да се 
преценяват по действителни-
те им възможности.

какви други фактори се 
взимат предвид в този 
случай?

- Най-вече опитът на кан-

▶

▶

дидата - изпълнени обекти, 
техника, достатъчен персо-
нал. Оценява се дали има 
ресурс да изпълни поръчка-
та. Дори да наеме подизпъл-
нители, основните ресурси 
трябва да са негови.

От строителната 
камара преди време 
цитираха куриозни сро-
кове и гаранции, които 
фирмите предлагат, за 

▶

да печелят поръчки. как 
може да бъдат преодоле-
ни тези слабости?

- Има такива случаи и 
причината за тях е, че въз-
ложителите често слагат 
сроковете за изпълнение 
и гаранциите в състеза-
телните критерии. Това не 
трябва да се допуска. Все-
ки обект си има срок на 
изпълнение и той трябва 
да бъде предварително оп-

Интервю Андриана Георгиева, изпълнителен директор на Българска браншова камара „Пътища”

Визитка
Коя е Андриана 
Георгиева

Инж. Андриана Георги-
ева е завършила Висшия 
институт по архитек-
тура и строителство 
(сега УАСГ) с профил 
пътно строителство.

В периода между 1979 и 
1994 г. е работила после-
дователно като специ-
алист по ремонт и под-
дръжка в ГУП Окръжно 
пътно управление-София 

▶

▶

и като главен специалист 
в представителство-
то на ДСО „Промишлено 
строителство” в Москва.

От 1994 до юли 2007 г. е 
била началник на отдел 
„Поддържане и ремонт 
републикански пътища” 
в Изпълнителна агенция 
„Пътища”.

В Българска браншова 
камара „Пътища” работи 
от август 2007 г. - пър-
воначално като главен 
секретар, а от юни 2010 
г. - като изпълнителен 
директор.

▶

▶

ределен от възложителя. 
Същото е с гаранциите - те 
са нормативно определени 
в Закона за устройство на 
територията и в живота, 
който самите производи-
тели дават на продукти-
те си. В същото време в 
много общински търгове 
се натъкваме на истински 
куриози - например в една 
процедура на Столичната 
община имаше критерий за 
най-ниска часова ставка, и 
то при търг за внедряване 
на нова технология. При 
подобен критерий какви 
хора се очаква да работят 
по този проект?

Достатъчно активни 
ли са общините в тър-
сенето на възможности 
за поддръжка на инфра-
структурата си?

- Активни са и вече има 
доста интерес към ОП 
„Регионално развитие” от 
тяхна страна. В сайта на 
министерството на реги-
оналното развитие видях, 
че вече са финансирани 

▶

проекти за 136 млн. лв. за 
общинска пътна мрежа. 
Одобрени са проекти за 
още 114 млн. лв. Така че за 
мен големият резерв в стро-
ителството са общинските 
пътища. Това е четвърто-
класна мрежа от 17 хил. км 
в много лошо състояние. 
Общините нямат пари и 
капацитет за нейната под-
дръжка и в резултат някои 
участъци и съоръжения са 
буквално опасни. В същото 
време четвъртокласните 
пътища са много важни, 
защото те са довеждащи 
от населените места до 
републиканските и поня-
кога се заустват директно 
в първокласни шосета. А 
какъв е смисълът от един 
прекрасен първокласен 
път, ако не можеш да стиг-
неш до него? Тези пътища 
често се използват и като 
обслужващи при ремонт 
на републиканската мрежа. 
Така че рехабилитацията 
им е проблем, който хич не 
е за подценяване.

радостина Маркова

тенден-
цията 

за навлизане 
в пътното 
строителство 
ще продължи, 
защото фирмите 
просто нямат 
работа

СнИМкА БОБИ ТОшеВ
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Загубено време и 
пари в задръстванията
Времето е пари. Загубеното 
време за пътуване е загуба 
на обществени пари. Така 
започна презентацията на 
новия план за градска мо-
билност, който беше пред-
ставен от Том ван Вурен, 
директор “Транспортно 
планиране и моделиране” в 
“Мот Макдоналд”. Според 
консултанта твърде голе-
мият трафик и липсата на 
паркоместа правят центъ-
ра на София неприятен, 
небезопасен и ограничават 
възможността и желанието 
за престой на гражданите. 
Факти, които много отда-
вана са известни на всички 
жители на столицата.

проблеми стари, 
консултанти нови
От години София е изпра-
вена пред тежък проблем, 
свързан с увеличаването и 
усложняването на трафика, 
който я превръща в опасно 
и непривлекателно място. 
Конкретните мерки засега 
се изчерпват единствено 
в търсене на консултан-
ти отвън. “Макдоналд” са 
поредната консултантска 
компания, която ще помага 
да си подредим къщата, 
наречена столица.

Първият консултант, кой-
то Столичната община нае 
преди 6 години за 250 хил. 
EUR, беше японската фир-
ма “Падеко”. След това 
имаше и холандски кон-
султанти. За да се стигне 
до днес, когато британската 
фирма “Мот Макдоналд” 
представи своите виждания 
за трафика на града. Този 
път планът е за 2.3 млн. лв. 
Срокът е 5 години. А целта 
е с минимални разходи да 
се постигнат максимални 
резултати. Предложенията 
на компанията са много.

стимули
От “Мот Макдоналд” пре-
поръчаха да се обезопася-
ват рискови кръстовища, 
като това на 4-ти киломе-
тър. Трябва да се вземат 
мерки за повишаване на 
надеждността и привле-
кателността на градския 
транспорт, както и да се 
стимулират софиянци да 
се преориентират към 
градския транспорт. Кон-
султантите са разработили 
проекти за изграждане на 
буферни гаражи и паркин-
ги на входно-изходните 
магистрали. Освен това те 
предлагат да се повишат 
цените за паркиране в си-
ните зони.

пеша
Акцентът на плана за дви-
жението в София е поста-
вен върху поощряване на 
пешеходците и колоезда-

чите. Според “Мот Макдо-
налд”, за да слязат хората 
от колите си и да тръгнат 
пеша, трябва да се поддър-
жат добре пешеходните и 
веломаршрутите, да се све-
дат до минимум опасните 
за катастрофи точки, както 
и да се подобри уличното 
осветление. 

Консултантите са кате-
горични, че трябва да се 
повиши информираността 
за ползите от активния на-
чин на живот. Маркетингът 
на алтернативните начини 

700
▶ хил. са автомобилите 
в София

за придвижване е сред ос-
новните цели за популя-
ризирането на активното 
движение. 

Мерки
Важен метод за намаля-
ването на задръстванията 
според консултантите е по-
ощряването на прехвърля-
нето от коли на обществен 
транспорт. Те препоръчват 
да се подобрят капаците-
тът и предвидимостта на 
градския транспорт, така че 
времето за стигане от точка 
А до точка Б всеки ден да 
е постоянно. Основна цел 
е оптимизирането на лен-
тите за градски транспорт, 
пешеходните и веломарш-
рутите. Беше обсъдено и 
преминаването с предим-
ство на автобуси, трамваи и 
тролеи на светофарите.

Разглеждат се подробно 
всички аспекти, свързани 
с подземното и наземното 
паркиране - цени, капаци-
тет на улицата за влизащи 
и излизащи коли, както и на 
тротоарните площи, осигу-
ряващи сигурност и спо-
койствие на пешеходците. 
Мисли се и за защита на 
интересите на живущите 
в централните райони, ко-

ито няма къде да оставят 
колите си поради притока 
на служители.

И технологиите 
влизат в действие
Консултантите наблегнаха 
и на преимуществата, които 
ни предлагат съвременните 
технологии и достижения 
- подмяната на светофа-
рите с микропроцесорни 
контролиращи устройства, 
използване на детектори 
за движение, оптимизи-
ране на зелените вълни, 
електронни пътни знаци 
с променящо се съдържа-
ние, достъп от самата ко-
ла до данни за пътя и за 
свободните паркоместа. Те 
предлагат и изграждането 
на електронната община, 
която ще представлява ин-
тегрирана информационна 
система за контрол и упра-
вление на София.

На представянето стана 
ясно, че общината не мо-
же да реализира всички 
проектни предложения, но 
от компанията казаха, че 
ще подготвят наши екипи, 
които по-нататък да пое-
мат нещата в свои ръце. За 
целта са разработени под-
робни препоръки, отчети и 

нови инициативи. Един от 
основните проблеми, пред 
които е изправена община-
та, е липсата на достатъчно 
статистически данни, за да 
се изгради модел за орга-
низация на движението. 
Въпреки това според зам.-
председателя на общин-
ския съвет Мартин Заимов 
е по-добре да се вземат 
решения на експеримен-
тална основа, отколкото 
да не се промени нищо, 
защото няма достатъчно 
информация.

Общината дори планира 
да принуждава служители-
те си да не използват коли 
и да субсидира други ком-
пании да го правят. Пред-
вижда се и стимулиране на 
фирмите за снабдяване на 
магазини да намалят раз-
мера и броя на камионите 
в центъра на града.

Според Заимов планът е 
реалистичен и София има 
много добра база за реа-
лизация на решенията в 
него. В София има добро 
процентно разпределение 
на автомобили и градски 
транспорт, коментира той. 
Почти 50% от хората се 
придвижват с градски 
транспорт и 10% ходят 

Нов план за организацията на движението в София, този път за 2.3 
млн. лв., предлагат от британската компания “Мот Макдоналд”

10
▶ процента редукция на 
трафика за 5 години обе-
щава консултантът 
“Мот Макдоналд”

4
▶ млн. лв. годишно са 
нужни на Столичната 
община за развитие на 
веломрежата

 пет години ще са нужни за осъществяване на плана за организацията на движението в столицата  СниМка боби тошев▶

том ван Вурен,
директор “транспортно планиране и 
моделиране” към “Мот Макдоналд”

Неизбежно 
е за София 

да предприеме 
строги мерки. 
Алтернатива-
та е блокиран 
град, който ще 
понесе големи 
икономически 
загуби

пеша. Повечето градове 
в Европа мечтаят за та-
къв процент, категоричен е 
зам.-председателят на об-
щинския съвет.

теодора Мусева



Случвало ли ви се е да срещнете някого и да се окаже, 
че слушате еднаква музика? Усещането е чудесно. 

Имаш чувството, че си намерил сродна душа. И 
действително - ако музикалният вкус на двама 
души се припокрива 90%, е много вероятно те 

да се разбират и в реалния живот. Музиката е 
универсален език.
Представете си тогава какво е усещането 
да разбереш, че по света има десетки хора, 
чийто Топ 10 е напълно идентичен с твоя. 
Още по-интересно е, когато разбереш, 
че тези хора са от твоя град и дори са ти 
колеги.

Кажи ми какво слушаш, за да ти 
кажа кой си
Добре поддържаният профил в last.fm е 
като визитна картичка на музикалния ви 
вкус. Най-после въпросът “Каква музика 

слушаш?” си има лесен отговор: “Виж ми 
профила в last.fm”. За много хора сайтът е 

като добре информиран приятел, който ти дава 
диск и ти казва: “Ето, чуй това”.

“Mузикалната ми култура се е увеличила сто-
кратно, откакто имам профил там”. Това споделя 

потребителят Dark_Poetry от София. “Най-ценното 
за мен са хората със сходен вкус, на които попа-

даш”, обяснява той. Защото винаги откриваш някоя 
по-непозната група в техния профил и можеш да си 

“откраднеш” нещо от тях, както и те от теб. “За един 
запален меломан е много ценно да можеш да следиш как 
се развива музикалният ти вкус”, твърди Dark_Poetry. 
Според него е страхотно да се потопиш напълно в света 
на своята музика - на която и да е музика. “Last.fm не е 
точно интернет портал, в който хората влизат да черпят 
информация и преминават към следващия сайт, а някакво 
островче, миниобщество от много малки семейства. За-
щото изкуството свързва хората”, обяснява Dark_Poetry.

Съседи
Един от най-интересните аспекти на сайта е функцията 
“Taste-O-Meter” (от английски - “taste” значи вкус). В мо-
мента, в който отворите профила на някой от потребите-
лите със сходен на вашия вкус, виждате тънка жълта или 
червена линия, която показва до каква степен любимите 
ви групи се припокриват - high, very high, super. Колкото 
по-червено, толкова по-добре.

Вашето радио
Не сте ли си мечтали да можете да слушате радио, което 
пуска само любимите ви групи? Last.fm предлага някол-
ко варианта на радио - според собствените ви любими 
изпълнители, според тези на вашите “съседи”, според 
стил или таг. Това е един от най-добрите начини покрай 
любимата си музика да откриете групи, за които въобще 
не сте подозирали. Защото каквото се харесва на вашите 
съседи, със сигурност ще се хареса и на вас.
 
Ще ходиш ли на концерта
Това е един от често срещаните въпроси, които можете 
да намерите на стената си в last.fm. Потребителите на 
last.fm са запалени посетители на концерти, защото това 
е най-добрият начин да се запознаеш със “съседите” си. 
Често, като отвориш страницата на концерта в сайта, 
виждаш десетина приятели, които вече са се записвали 
и ще присъстват.

Първият ни офис беше спалнята ми
Това обяснява основателят на last.fm Феликс Милър и 
наистина го мисли, когато казва: “Създадохме last.fm за 
себе си; хубаво е, че се харесва и на други хора”. Много 
пъти лондонската фирма е била пред фалит. В момента 
CBS Interactive оценява last.fm на 280 млн. USD. Според 
Милър успехът на сайта се дължи на това, че всичко се 
управлява от потребителите - както информацията за 
изпълнителите, така и обновяването на музикалната база 
чрез т. нар. скробълване (scrobble). При тази функция 
софтуерът last.fm автоматично проверява всичко, което 
потребителят слуша на харддиска си, и изтегля имената 
на песните, които после добавя към базата на сайта. По 
този начин всеки регистриран допринася за обогатяването 
на музикалната палитра в last.fm.

Теодора Мусева
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Музикалният 
Facebook

last.fm е музикален сайт на базата на соци-
алните мрежи. Целта му е да препоръчва на 
потребителите си музика, основаваща се 
на личните им предпочитания, да свързва 
хора със сходен музикален вкус, да предлага 
персонално радио, съобразено с любимите 
ви групи, и да информира потребителите за 
концерти в техния град. За целта трябва да 
си инсталирате софтуер, който регистрира 
(scrobble-ва) всичко, което слушате в музи-
калния си плейер. По този начин след близо 
седмица вече имате списък с най-слушани 
изпълнители, най-слушани песни и албуми. 
Информацията за изпълнителите се акту-
ализира от самите потребители на принципа 
на “Уикипедия”. Всяка песен и всеки изпъл-
нител си имат страница, на която може да се 
оставят коментари. Можете да пишете ревю-
та на албуми и да се записвате за концерти.

Какво е last.fm

280
млн. USD е 
оценката на сайта

Глобален Топ 10 
на last.fm
1. The Beatles
2. Radiohead
3. Muse
4. Coldplay
5. Rihanna
6. Linkin Park
7. Kings of Leon
8. Red Hot Chili Peppers
9. Eminem
10. Lady Gaga

40
млн. потребители  
има сайтът

Топ 10 
за България
1. Rammstein
2. Metallica
3. Nightwish
4. Godsmack
5. Scorpions
6. Whitesnake
7. Rainbow
8. Helloween
9. Ъпсурт
10. P.I.F.
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